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Voorwoord 
 

Voorliggend onderzoeksverslag vloeit voort uit een studie, gerealiseerd door de cel 

criminologie van de Universiteit van Luik, op aanvraag van de voetbalcel van de FOD 

Binnenlandse Zaken en gefinancierd door de Pro League. 

 

Het onderzoek werd voornamelijk uitgevoerd door Bertrand Fincoeur (onderzoeker) met 

behulp van Anne Moes (onderzoekster) en Caroline Trufin (studente master 2 onderzoek), 

o.l.v. Professor Michaël Dantinne. 

 

De onderzoeksperiode liep van december 2009 t.e.m. juni 2010. 

 

We houden eraan iedereen te bedanken die aan dit onderzoek meegewerkt heeft. Onze dank 

gaat in het bijzonder naar Ludwig Sneyers (Directeur-generaal Pro League), Jo Vanhecke 

(Directeur voetbalcel FOD Binnenlandse Zaken), Johan Quataert, Benny Maes en Stefan De 

Vreese (Federale Politie, DAO, IVV-SIF) en Isabelle Van Asselberghs (Pro League). 
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1. Context en principe van de hervorming 
   

De tijd waarin de Rode Duivels de halve finale van een wereldbeker bereikten of Belgische 

clubs een kans hadden om een Europese beker te winnen is al lang voorbij. 

Alle Belgische clubs worden, sinds het Bosman-arrest van 1995, op Europees niveau meestal 

als figuranten bekeken. In het kader van internationale wedstrijden, slaagt de nationale ploeg 

er niet meer in door de kwalificatiegroepen te stoten en sinds 2002 is men om de twee jaar in 

de zomer gedoemd tot televisie kijken, terwijl sommigen dromen dat België op een dag weer 

aanknoopt met de vergane glorie. Er moest dus ingegrepen worden. 

 

Naar voor geschoven redenen voor de hervorming 

 

De professionele voetbalwereld meende dat het probleem voldoende ernstig was om aan de 

competitie een nieuwe impuls te geven. Sinds een aantal jaren pleiten sommigen voor een 

competitie met minder ploegen, met als gevolg een grotere concentratie van de beste spelers 

in een kleiner aantal clubs. Dit betekent ook dat de ploegen een beter niveau zouden moeten 

kunnen bereiken en dat ze daardoor ook beter voorbereid zouden kunnen worden voor de 

Europese wedstrijden. De affiches zouden ook aantrekkelijker worden voor de 

televisiezenders, wat meer geld voor de clubs met zich mee zou brengen. Onze taak is niet 

gedetailleerde argumenten voor te leggen die de hervorming van de competitie 

rechtvaardigen. Het procédé is niet uitzonderlijk en werd al uitgetest in andere landen die ook 

op zoek gingen naar vernieuwing als reddingsboei.  

 

Principe 

 

Er werd contact opgenomen met de privéfirma Hypercube, die al voor de Nederlandse 

voetgbalbond, UEFA en FIFA gewerkt heeft, om in het kader van de competitie een aantal 

hervormingsvoorstellen te bedenken en te analyseren. Na meerdere discussies en 

onderhandelingen werd gekozen voor een bepaalde formule waarvan de hoofdlijnen de 

volgende zijn: aan de ene kant de vermindering van het aantal ploegen (16 in plaats van 18) 

en aan de andere kant, aan het einde van het seizoen, de introductie van play-offs die de 

toegang tot de Europese competities bepalen. 

 

Vanaf het seizoen 2009-2010 wordt de competitie in twee fases opgedeeld. De eerste fase, 

„reguliere competitie‟ genoemd (dit is ook de uitdrukking die verder in dit onderzoeksrapport 

gebruikt zal worden), behelst de klassieke heen- en terugwedstrijden tussen alle ploegen van 

eerste klasse (elke ploeg speelt twee maal tegen elk van de 15 andere ploegen). Na de 

reguliere competitie komt er een tweede fase, de play-offs. 

 

De 6 best gerangschikte ploegen van de reguliere competitie worden opgenomen in play-off I. 

Bij de start van play-off I wordt het puntenaantal dat de deelnemende ploegen in de reguliere 

competitie hebben behaald, gedeeld door twee. Deze nieuwe fase van de competitie begint 

dus met zes ploegen (10 wedstrijden per ploeg). De kampioen is de ploeg die als eerste van 

play-offs I eindigt. De nummers twee en drie van de play-offs ontvangen een Europees ticket. 

De nummer 4 moet afwachten, de nummers 5 en 6 blijven achter met lege handen. 

 

De nummers 7 t.e.m. 14 van de reguliere competitie (8 teams in totaal) worden verdeeld in 2 

poules van elk 4 ploegen (respectievelijk Play-off II A en II B). Ook zij nemen deel aan een 

mini-competitie, georganiseerd in elke poule (hier starten de teams met 0 punten). De clubs 

die in play-offs II als eerste eindigen in hun poule, nemen het tegen elkaar op in een heen- en 



 5 

terugwedstrijd. De winnaar van de laatste confrontatie speelt daarna tegen het nummer vier uit 

play-off I voor het laatste Europese ticket. De andere clubs zijn uitgeschakeld. Dankzij deze 

formule zou de competitie haar aantrekkingskracht moeten behouden voor alle clubs, 

aangezien sommigen anders al vanaf maart hun seizoen zonder inzet zouden zien eindigen. 

 

De ploeg die aan het einde van de competitie op de laatste plaats staat, degradeert naar de 

tweede klasse. De voorlaatste ploeg speelt een eindronde met de nummers 2, 3 en 4 van 

tweede klasse. De winnaar van deze eindronde blijft/promoveert in/naar eerste klasse.  

Dit seizoen is Moeskroen - die aanvankelijk wel opgenomen was in eerste klasse – failliet 

gegaan. Het eindklassement van het seizoen 2009-2010 telt bijgevolg slechts 15 clubs in 

eerste klasse. 

 
 

 

 

 

1 

2       1 kampioen 

3       2 Europees ticket  

4       3 Europees ticket  

5      

6      4  

 

7 

8     1  4 Europees ticket 

9       

10      1 

11 

12     1  

13 

14 

 

15 Wedstrijden met de 3 beste clubs van D II  

Winnaar blijft of promoveert in/naar D I 

 

16 Degradeert automatisch naar D II 

 

Naast de louter economische en sportieve aspecten, kan deze hervorming ook een duidelijke 

impact op de veiligheid hebben: 

  

- Als de sportieve waarden nageleefd worden, zouden de play-offs – en voornamelijk de 

play-offs I – logisch gezien een invloed moeten hebben op de toename van het aantal 

risicowedstrijden (Anderlecht/Club Brugge, Anderlecht/Standard, etc.); 

- De toename van het aantal risicowedstrijden heeft een invloed op de politie-inzet; 

- Het tijdsbestek tussen het einde van de reguliere competitie en het begin van de play-

offs is heel kort en zou organisatorische problemen kunnen veroorzaken wat de 

handhaving van de openbare orde betreft. 

 

Met de nieuwe competitieformule komt er een tweede fase van spanning in de competitie. De 

laatste wedstrijden van het reguliere seizoen bepalen de toegang tot de play-offs en de play-

offs zelf zullen uiteindelijk bepalen welke ploegen België op het Europese toneel zullen 

vertegenwoordigen en welke ploegen in eerste klasse zullen blijven of naar tweede klasse 

zullen degraderen. In de oude versie was er maar één spanningsfase qua sportieve inzet, 

namelijk het einde van de competitie. Dit is nu dus anders. 

Reguliere competitie D I 

(30 wedstrijden per ploeg) 

Play-off  I 

(10 wedstrijden 

per ploeg) 

Play-off  II A 

(6 wedstrijden 

per ploeg) 

Play-off  II B 

(6 wedstrijden 

per ploeg) 
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Het plannen van wedstrijden tijdens de kerstperiode is op zich geen echte “hervorming” in de 

competitie maar zou toch ook gevolgen kunnen hebben qua veiligheid en handhaving van de 

openbare orde in het kader van voetbalwedstrijden (zie hoofdstuk 4). 

 

De wijzigingen in de organisatie van de competitie in eerste klasse en de rol die de factor 

“veiligheid” in dit proces ook heeft, hebben er de leiders van het professionele voetbal en de 

verantwoordelijken inzake voetbalveiligheid toe aangezet om een onafhankelijke studie te 

vragen over de genoemde problematiek. Dit is dan ook de context van ons werk. In het 

volgende hoofdstuk zullen we het aan ons voorgelegde verzoek verder uitleggen. 

 

2. Oproep voor een wetenschappelijke studie; gestelde vragen en gebruikte 

instrumenten  
   

Zoals eerder gesteld, kan de organisatie van wedstrijden tijdens de kerstperiode en de 

invoering van play-offs een impact hebben op de veiligheid, aangezien verwacht wordt dat het 

aantal risicowedstrijden zou toenemen, net zoals het aantal daarvoor gemobiliseerde 

politiemensen. 

 

Vergeleken met de situatie van een tiental jaar geleden, is het aantal voetbalgerelateerde 

incidenten algemeen bekeken wel degelijk gedaald. Deze vermindering die alle 

voetbalkenners kunnen waarnemen, is ook duidelijk terug te vinden in de statistieken die ieder 

jaar door de federale politie (DAO, IVV-SIF) gepubliceerd worden, zelfs als de daling niet 

noodzakelijk een constante en eenduidige lijn volgt
1
. 

 

In eerste instantie heeft de invoering van de voetbalwet, maar ook de ontwikkeling van de 

stewarding, de camerabewaking, de scheiding van supporters of de verbetering van het werk 

van de spotters, een rol gespeeld in de vermindering van het fysiek geweld in en rond de 

stadions
2
. Dientengevolge heeft de overheid op politie-inzet kunnen besparen. De hieraan 

verbonden verminderde politiefactuur is een effect waar politiek gezien sterk wordt op 

aangestuurd, aangezien de organisatie van de veiligheid naar aanleiding van 

voetbalwedstrijden tamelijk duur is voor de maatschappij. In deze context worden de clubs 

verplicht steeds meer verantwoordelijkheid op zich te nemen. 

 

Wat de veiligheid betreft, zou de competitiehervorming bovengenoemde trend – die nu al een 

paar jaar gaande is – in gevaar kunnen brengen, aangezien het aantal in te zetten 

politiemensen zou kunnen stijgen.. 

 

De Pro League heeft ons juist gevraagd de impact van de competitiehervorming op de 

veiligheid en de handhaving van de openbare orde te evalueren. Deze impactevaluatie moet 

zowel het budget als het aantal incidenten in beschouwing nemen.  

 

Een aantal hieraan verbonden aspecten verdienen in dat kader ook de nodige aandacht. Het 

bepalen van het aantal politiemensen die voor iedere wedstrijd ingezet worden, zou 

theoretisch gezien gebaseerd moeten zijn op een risicoanalyse, waarbij de inzet gemoduleerd 

wordt in functie van het risico en de context. Maar de factoren die in aanmerking komen om 

                                                 
1
 Zie jaarverslagen van het IVV. Ter plaatse te consulteren. 

2
 Zie onze studie : FINCOEUR B. et al. (2006), Etude du supportérisme et des manifestations de violence dans et 

autour des stades de football en Belgique, verslag geschreven voor de FOD Binnenlandse Zaken, 177p. 
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het risico te bepalen, zijn niet steeds duidelijk. Op wat baseert deze risico-analyse zich, voor 

zover ze al bestaat? Worden de risico‟s regelmatig opnieuw geëvalueerd? Of wordt er van jaar 

tot jaar uit gewoonte gekozen voor eenzelfde politie-inzet, afhankelijk van de bezoekende 

clubs? Deze vraag, behandeld doorheen voorliggend onderzoeksverslag, geldt zowel voor de 

competitiehervorming als voor alle wedstrijden van het seizoen, waaronder die van het 

reguliere seizoen. Een andere vraag die zich hier ook stelt betreft de samenwerking tussen de 

verschillende veiligheidsactoren (vooral de publiek-private samenwerking), de aard en het 

beheer van de incidenten of de betrokkenheid van elkeen bij de besluitvorming omtrent 

veiligheid.  

 

De door de onderzoeksploeg gehanteerde methodologie bestaat uit vier pijlers: 

 

a. Een statistische benadering  

 

Het gaat hier over de analyse van gegevens i.v.m. de veiligheid bij voetbalwedstrijden. 

Kerstvoetbal en play-offs werden vergeleken met de reguliere competitie, het seizoen 

2009-2010 met vorige seizoenen, en algemene of meer specifieke aspecten werden 

geanalyseerd. Er werd nauw samengewerkt met de federale politie (DAO/ IVV-SIF) 

die zich akkoord verklaarde alle noodzakelijke gegevens zo snel mogelijk te leveren. 

 

b. Een benadering met vragenlijsten 

 

Vragenlijsten werden opgesteld om de latere kwalitatieve fase beter te begrijpen, te 

objectiveren en voor te bereiden. De vragen gingen zowel over de inhoudelijke 

elementen van de hervorming (kerstvoetbal en play-offs) als over reeds genoemde 

nevenaspecten
3
. De vragenlijsten werden per e-mail naar de politiediensten en 

veiligheidsverantwoordelijken en clubmanagers van de vijftien clubs (of politiezones 

met clubs) van eerste klasse toegestuurd (alle clubs behalve Moeskroen). De resultaten 

van deze vragenlijsten zullen in de loop van dit rapport besproken worden, afhankelijk 

van de relevantie van de bediscutteerde thema‟s. Alle clubs (alle 

veiligheidsverantwoordelijken, enkele managers en enkele stewards) en alle 

politiediensten hebben de vragenlijsten ingevuld en teruggestuurd, sommigen zelfs 

zeer snel en met bijzonder veel ernst. We willen hierbij voornamelijk de uitstekende 

samenwerking met de politie en de clubs van Lokeren, Kortrijk, Zulte Waregem, 

Mechelen, Genk en Westerlo onderstrepen. 

 

c. Een kwalitatieve benadering 

 

Naast bovengenoemde benadering werd ook besloten een rondetafelconferentie te 

organiseren in elke club/politiezone. Aan het einde van de play-offs werden in totaal 

vijftien ontmoetingen gehouden (Cercle en Club Brugge werden samen behandeld). De 

lokale politionele verantwoordelijken en de veiligheidsverantwoordelijken van de 

clubs waren iedere keer aanwezig. De federale politie en de voetbalcel van de FOD 

Binnenlandse Zaken waren ook telkens vertegenwoordigd. De tijdens de discussies 

behandelde thema‟s gingen over het kerstvoetbal en de play-offs. De deelnemers 

werden verzocht de aspecten “veiligheid en openbare orde” over beide periodes te 

evalueren: waren er eventuele problemen om de politie en/of de stewards te 

mobiliseren? Zijn er specifieke moeilijkheden geweest? Hoe was het supportersgedrag 

                                                 
3
 De gebruikte vragenlijsten, (tweetalige versie) evenals de begeleidende brieven bevinden zich in bijlage van dit 

rapport.  
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en de aanpak ervan?, etc. Zoals reeds het geval was met de vragenlijsten, hebben alle 

clubs en alle politiezones geestdriftig meegewerkt.  De samenvatting en de analyse van 

deze bijeenkomsten zijn terug te vinden in de hoofdstukken 4, 5 en 6.  

 

d. Deelname aan verschillende vergaderingen om de werkmethode op te volgen. 

 

Omdat we gekozen hebben voor een pragmatische benadering, gelinkt aan de 

dagdagelijkse realiteit en de bekomernissen van de actoren op het terrein, hebben we 

gedurende de studiemaanden deelgenomen aan verschillende voorbereidings- of 

“debriefing” vergaderingen i.v.m. de vragen die in dit rapport behandeld worden. 

Politiemensen en/of veiligheidsverantwoordelijken van de clubs waren hier ook bij 

betrokken. De vergaderingen werden op initiatief van de Federale Politie en/of de Pro 

League georganiseerd. Ook hier hebben we kunnen rekenen op de steun van beide 

organisaties voor het goed verloop van deze studie. 

 

 

3. Context en eerste bedenkingen  
 

Alvorens dieper in te gaan op de gedetailleerde analyse van de vernieuwing die de 

competitiehervorming met zich meegebracht heeft (kerstvoetbal en play-offs), willen we eerst 

enkele elementen verduidelijken die in deze studie regelmatig aan bod komen en die de 

benadering van de problematiek structureren.  

 

Zoals reeds eerder gezegd werd de competitiehervorming door de voetbalwereld dit jaar tot 

stand gebracht om het voetbal een nieuwe impuls te proberen geven. Maar de verschillende 

veiligheidsactoren, vooral die van de publieke sector en een groot aantal 

veiligheidsverantwoordelijken van de clubs, waren op zich geen vragende partij, en dit om 

twee redenen. Ten eerste heeft het kerstvoetbal een duidelijke invloed op de organisatie van 

de veiligheid. De veiligheidsverantwoordelijken moeten stewards vinden op een tijdstip waar 

veel mensen met vakantie zijn en waar de weersomstandigheden niet optimaal zijn. Daardoor 

wordt het werk van de vrijwilligers nog zwaarder. Hetzelfde geldt voor de politie die tijdens 

de kerstperiode al met minder manschappen moet functioneren.  Er moet immers rekening 

worden gehouden met verlofdagen en met allerlei bijkomende activiteiten of taken die de 

politie in die periode op zich moet nemen (bewaking van kerstmarkten, alcoholacties, langere 

openingsuren – ook op zondagen - van winkels en commerciële centra, etc.). Ten tweede zou 

de play-offsperiode theoretisch gepaard moeten gaan met een vermeerdering van het aantal 

risicowedstrijden, met als gevolg een verhoging van het aantal in te zetten politiemensen, 

aangezien de hoofdspelers van de competitie geacht worden meermaals tegen elkaar te spelen 

om de sportieve aantrekkingskracht te doen toenemen.  

 

Voetbal is niet uitsluitend een sportief en feestelijk evenement. Het zorgt ook voor 

maatschappelijke spanningen die door bepaalde maatregelen beheerst moeten worden. De 

competitiehervorming moest dus ook bekeken worden met het oog op de gevolgen ervan op 

de veiligheid en de handhaving van de openbare orde. De aan de hervorming verbonden 

“kosten” dienden dus in een bredere zin dan enkel de financiële kosten vanuit 

veiligheidsstandpunt bekeken te worden. Er stelden zich echter meerdere vragen: wie zou 

zulke studie kunnen realiseren? En vooral wie zou ze financieren? 

 

De discussie over de financiering van de evaluatie van de impact van de hervorming (die het 

spanningsveld tussen sport en veiligheid bespiegelt) en van de gevolgen daarvan op het totale 



 9 

budget inzake voetbalveiligheid, heeft snel een kleine controverse veroorzaakt tussen de Pro 

League, drager van het hervormingsproject, en de FOD Binnenlandse Zaken, coördinator van 

het veiligheidsbeleid. De argumenten van elk partij kunnen als volgt worden samengevat. 

 

Rekening houdend met de aan de hervorming verbonden economische vooruitzichten en 

verwachte financiële inkomsten (voornamelijk televisierechten) is het volgens de FOD 

Binnenlandse Zaken niet normaal dat alle baten ten gunste van de voetbalwereld zouden 

vallen en alle kosten door de maatschappij zouden moeten worden gedragen. In fine zouden 

de belastingsplichtigen degenen zijn die de gevolgen van een beslissing van en voor de 

voetbalwereld op zich zouden moeten nemen. De FOD Binnenlandse Zaken wenst dus dat een 

soort principe “de vervuiler betaalt” toegepast wordt. Dit betekent dat de Pro League het recht 

heeft zich een “lifting” van de competitie te veroorloven, maar niet zonder rekening te houden 

met de maatschappelijke gevolgen daarvan, voornamelijk wat betreft de consequenties op de 

werking van de politie. Het is dus aan de Pro League de evaluatie te financieren. 

 

De FOD Binnenlandse Zaken laat trouwens ook gelden dat zij op haar niveau geen enkele 

inspraak heeft bij de hervorming (geen interventiemogelijkheid in sportief-organisatorische 

zaken). Volgens de FOD Binnenlandse Zaken zou de hervorming uitsluitend plaats kunnen 

vinden als ze geen extra kost betekent voor de belastingsplichtigen (deze positie zal met de 

tijd gemilderd worden en evolueren naar een evenwicht tussen publiek-private 

overinvestering). De FOD geeft aan dat haar enige prioriteit en zorg de veiligheid in en om de 

stadions betreft, maar geeft ook toe dat de hervorming parallel een rol zou kunnen spelen in 

de verbetering van de infrastructuur van de stadions die soms ouderwets en weinig functioneel 

zijn op het gebied van de veiligheid. 

 

De Pro League onderlijnt anderzijds de positieve effecten van het voetbal op de ganse 

maatschappij, zowel wat betreft de symbolische als de economische baten en gaat er hierbij 

van uit dat de veiligheid en de politie-inzet onmogelijk onder de hoede van een privé 

organisatie kunnen vallen, behalve in de door de wet voorziene gevallen.  

 

Na een aantal briefuitwisselingen en onderhandelingen, waarop we hier niet verder zullen 

ingaan, werd besloten dat het aan de Pro League zou toekomen om een onafhankelijke studie 

te betalen. Maar in werkelijkheid is de discussie veel breder en gaat over deze dimensies 

waarvan het van belang is om er dieper op in te gaan. 

 

Ons inziens gaat deze discussie voornamelijk om de volgende elementen.  

 

Ten eerste moet inderdaad erkend en benadrukt worden dat de publieke investering inzake 

voetbalveiligheid tamelijk groot is. Strikt bekeken, rekening houdend met de direkt zichtbare 

kosten, is er: 

o Een voetbalcel binnen de FOD Binnenlandse Zaken, waar 22 VTE (volle tijd 

equivalent) belast zijn met de tenuitvoerlegging van het veiligheidsbeleid bij 

voetbalwedstrijden (waaronder de nu wel bekende voetbalwet); 

o Een dienst bij de federale politie, waar 4 VTE zich bezighouden met de 

problematiek “voetbal en veiligheid” (DAO, IVV/SIF);   

o Een dossierbeheerder en een aantal spotters binnen elke politiezone waar er een 

club van eerste klasse aanwezig is. (het aantal personen en de omvang van het 

aspect « voetbal » in de uitoefening van hun taken hangt af van de club, van het 

aantal risicosupporters, etc. De politiezone Zuid bijvoorbeeld, waar Anderlecht 
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zich bevindt, heeft meer personeel dat zich bezig houdt met voetbalveiligheid dan 

de politiezone Riho, waar Roeselare speelt) 

o In het kader van het fairplaykrediet krijgt de voetbalwereld een jaarlijks bedrag 

van 100.000 € van de FOD Binnenlandse Zaken; 

o De projecten « Open Stadion », en bijgevolg de clubs die drager zijn van deze 

projecten, krijgen een totaal bedrag van 200.000 € per jaar; 

o Sommige lokale overheden investeren in verschillende mate in stadions maar ook 

bijvoorbeeld in de netheid van de straten na elke wedstrijd; 

o De verbetering van de veiligheid (waarvan de return moeilijker te berekenen is) 

dankzij de toepassing van de voetbalwet, en dus dankzij overheidsgeld, heeft een 

invloed gehad op de aantrekkingskracht van de stadions, waar mensen zich 

veiliger voelen en in een aangename sfeer kunnen vertoeven. Daardoor neemt de 

ticketverkoop toe, hetgeen een goede zaak is voor het voortbestaan of het gezond 

blijven van de voetbalwereld. 

 

Deze voorbeelden illustreren hoe groot de investering van de maatschappij al is voor het 

goede verloop van sportevenementen. Naast deze inspanningen dient ook rekening te worden 

gehouden met de totale factuur van de politie-inzet die direct verbonden is aan de organisatie 

van voetbalwedstrijden. Hieromtrent wordt ieder jaar door de federale politie een volledig 

statistisch verslag gepubliceerd, met de evolutie van de incidenten en van de politie-inzet. De 

laatste jaren was de totale politie-inzet in eerste klasse als volgt
4
: 

 seizoen 2003-2004 : 32.803 politiemensen 

 seizoen 2004-2005 : 27.720 politiemensen 

 seizoen 2005-2006 : 25.317 politiemensen 

 seizoen 2006-2007 : 22.388 politiemensen 

 seizoen 2007-2008 : 23.502 politiemensen 

 seizoen 2008-2009 : 23.074 politiemensen 

 

In het laatste volledige seizoen (2008-2009), betreft de gemiddelde politie-inzet  74,9 

politiemensen per wedstrijd.  Hierbij moet aangestipt worden dat aan het einde van dat 

seizoen een dubbele testmatch met hoog risico gespeeld werd tussen Anderlecht en Standard. 

Zonder rekening te houden met deze wedstrijden, die samen 728 politiemensen gemobiliseerd 

hebben, was de totale inzet voor het seizoen 2008-2009 met 22.346 politiemensen het laagste 

geweest van de laatste jaren. Dit betekent een besparing van ongeveer 10.000 politiemensen 

(min of meer een derde) t.o.v. de situatie van 6 jaar geleden. In deze context vreesde men dat 

de competitiehervorming en de mogelijke toename van het aantal risicowedstrijden een 

verhoging van de politie-inzet met zich zou meebrengen, in tegenstelling tot de bijna 

constante daling van het aantal manschappen van de laatste jaren. Vóór het begin van het 

seizoen 2009-2010 hadden de Federale Politie en de FOD Binnenlandse Zaken geschat dat de 

hervorming meerkosten van ongeveer 400.000 € zou teweegbrengen, terwijl de voetbalwereld 

op een bedrag van 45 miljoen € aan tv-rechten zou mogen rekenen, zonder te stellen of er een 

link was tussen dit bedrag (hoger dan het vorige jaar) en de hervorming (in werkelijkheid 

resulteerde het bedrag uit nieuwe onderhandelingen omtrent de rechten voor het lopende jaar).  

 

Deze berekeningen zijn echter iets te simplistisch. Ze zijn gebaseerd op projecties van het 

begin van het seizoen en er wordt geen rekening gehouden met andere dimensies. Verder in 

dit verslag zullen we de berekeningen proberen te verfijnen. 

 

                                                 
4
 Zowel de manschappen van de verschillende politiezones als de versterkingsploegen van andere zones worden 

hierbij geteld. 
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Hoe dan ook zijn er wel degelijk kosten aan de politie-inzet verbonden. Er stellen zich echter 

ook nog andere vragen, zoals bijvoorbeeld hoe lang (aantal uren) de politie moet aanwezig 

zijn naar aanleiding van een wedstrijd? 

 

Hieronder bevindt zich een tabel met het uurloon, de werkgeversbijdrage inbegrepen, van de 

politiemensen die de veiligheid tijdens een voetbalwedstrijd verzekeren. Zoals reeds vermeld 

was het gemiddelde aantal politiemensen per wedstrijd tijdens het laatste seizoen 75. 

 

 CP INPP INP AP 

Normale uren 41.67 33.73 25.66 21.33 

W-E 83.33 67.45 51.33 42.65 

Overuren 

19.00-22.00 

8.33 6.75 5.13 4.27 

Overuren 

22.00-06.00 

14.58 11.80 8.98 7.46 

 

Om de kosten van de politie-inzet te evalueren, moet het aantal gepresteerde uren opgeteld 

worden en vermenigvuldigd met het uurloon van de ingezette politiemensen (afhankelijk van 

hun functie: commissaris, hoofdinspecteur, hulpkracht). Op 100 politiemensen telt men 3% 

commissarissen (CP), 13% hoofdinspecteurs (INPP) en 84% inspecteurs (INP). Wat de 

werkuren betreft, worden de volgende normen gehanteerd: 10 uur per wedstrijd (thuismatch) 

tegen een ploeg met hoog risico, 8 uur tegen een bezoekende ploeg met midden risico en 6 

uur tegen een bezoekende ploeg met laag risico. Het spreekt dus vanzelf dat de classificatie 

van een wedstrijd naar zijn risicogehalte een directe invloed heeft op de daaraan gekoppelde 

kosten. Hoe hoger het risico, hoe hoger het aantal politiemensen, hoe hoger het aantal 

werkuren en dus hoe duurder de factuur. Hieruit kan afgeleid worden dat de risicoanalyse een 

cruciaal element is voor de inschatting van de politie-inzet en dat de competitiehervorming 

niet noodzakelijk als factor nummer één van een mogelijke stijging van de kosten moet 

worden beschouwd. Als er geen dynamische risicoanalyse door de politionele 

verantwoordelijken gemaakt wordt, kan bijvoorbeeld het risico te hoog geschat worden, zodat 

de factuur ook te duur wordt. Dit punt zal in een later stadium meer in detail behandeld 

worden.  

 

De totale kosten van de politie-inzet zijn ook afhankelijk van het totaal aantal wedstrijden van 

de competitie, aangezien logischerwijs een hoog aantal wedstrijden gepaard gaat met een 

evenredige vermeerdering van het aantal benodigde politiemensen. Welnu, globaal bekeken, 

is het aantal wedstrijden over gans het seizoen door de competitiehervorming gedaald. Tijdens 

het vorige seizoen (2008-2009), in een klassieke competitie met 18 clubs, werden er 34 

speeldagen afgewerkt, met een totaal van 306 wedstrijden (34x9). Omwille van de 

vermindering van het aantal clubs van 18 naar 16, telde de reguliere competitie in 2009-2010 

een totaal van 240 wedstrijden (30 speeldagen, 8 wedstrijden per speeldag). In werkelijkheid, 

met het in vereffening gegane Moeskroen, werden slechts 227 wedstrijden gespeeld. In 

vergelijking met het vorige seizoen betekent dit een vermindering van 79 wedstrijden en 

bijgevolg substantiële besparingen. Naast de reguliere competitie moeten echter nog de play-

off wedstrijden meegeteld worden; 30 voor de PO1 (10 speeldagen met 3 wedstrijden), 24 

voor de PO2 (12+12), 4 voor de finale PO2 en de wedstrijd heen en terug tussen de winnaar 

van de PO2 en de 4de van de PO1. In totaal gaat het om 58 extra wedstrijden die gespeeld 

werden voor de Play-offs.  Gezamenlijk gaat het om: 

 Voor het seizoen 2008-2009: 306 wedstrijden (308 met de dubbele test-match) 

 Voor het seizoen 2009-2010: 285 wedstrijden (227 + 58) 
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Kortom, ten gevolge van de competitiehervorming werden er 23 wedstrijden minder dan vorig 

seizoen gespeeld, hetgeen zich zou moeten vertalen in een vermindering van de kosten qua 

politie-inzet. Hieromtrent willen we twee opmerkingen maken: 

1. De verwachte inzet van de play-offs en de toename van het aantal 

confrontaties tussen sommige risicoclubs (Brugge en Anderlecht bij 

voorbeeld) zou een impact moeten hebben op het aantal politiemensen 

bij sommige wedstrijden (hogere mobilisatie);  

2. Het klassement aan het einde van de reguliere competitie heeft een 

bijzonder impact gehad op de politie-inzet, aangezien er bij het begin 

van het seizoen vanuit gegaan werd dat alle « grote clubs » van de 

competitie zich zouden plaatsen voor de play-offs 1. Maar uiteindelijk 

is de competitie helemaal anders gelopen. Clubs zoals Genk of 

Standard kwalificeerden zich niet voor de play-offs 1. Er vond geen 

extra wedstrijd plaats tussen Standard en Anderlecht, tussen Standard 

en Brugge, etc., wat voordelig was qua veiligheidskosten. 

 

Dit betekent dat de resultaten na een eerste jaar competitiehervorming heel zorgvuldig 

geïnterpreteerd moeten worden en dat we deze in de context van het « verrassend » sportief 

seizoen moeten plaatsen. Uiteraard zou men ervan uit kunnen gaan dat de situatie heel anders 

zou zijn geweest als bijvoorbeeld Anderlecht, Club Brugge, Gent, Genk, Standard en GBA in 

Play-offs 1 hadden gespeeld. Ons inziens is dit een essentieel element. 

 

Sinds een tiental jaar is het beleidsmodel inzake voetbalveiligheid gebaseerd op een publiek-

privaat partnership
5
. Dit model is gegroeid in een context van neo-liberalisme waarin de 

overheid veiligheidstaken - in eerste instantie stewarding - aan de privé-organisaties (de 

clubs) toebedeeld. Stewarding is inderdaad de meest zichtbare bijdrage van de clubs aan de 

veiligheid. Het principe van co-beheer is ook terug te vinden in de voetbalwet. De clubs 

werden geresponsabiliseerd inzake veiligheid en riskeren sancties als de 

veiligheidsverplichtingen niet worden nagekomen. De filosofie van de wet is gebaseerd op het 

delen van de verantwoordelijkheid (« de veiligheid is een zaak van allen »), en misschien ook 

op het delen van de (bijkomende) kosten? Dit laatste valt nog te bezien. Aan de ene kant is het 

inderdaad zo dat de maatschappij niet de « gijzelaar » van de privésector mag zijn, aangezien 

de privésector in eerste instantie beslissingen zou nemen in haar eigen belang, zonder per se 

rekening te houden met de algemene maatschappelijke gevolgen daarvan. Maar aan de andere 

kant zou het ook niet goed zijn om om het even welke organisator van evenementen te 

belasten met het geheel of een gedeelte van de kosten die theoretisch en historisch gezien door 

de overheden, waarvan de functie er juist uit bestaat deze activiteiten te beheren, gedragen 

worden. Zo‟n redenering zou als gevolg kunnen hebben dat het maatschappelijke leven 

constant onderworpen zou zijn aan alle mogelijke geschillen van particulieren die zouden 

weigeren iets te betalen waar ze volgens hen niets aan hebben. Zou men zo akkoord moeten 

gaan om politiemensen te betalen wanneer een technoparade plaatsvindt terwijl die persoon 

een hekel aan dit soort muziek heeft en zulk evenement nooit zou bijwonen? Zou de duur van 

etappes in het wielrennen ingekort moeten worden om in de publieke sector besparingen 

mogelijk te maken aangezien niet iedereen geïnteresseerd is in deze sport? Of zou men 

minder belastingen moeten betalen wanneer men nooit met de wagen rijdt noch drinkt en men 

daardoor geen betrokken partij is bij snelheid- of alcoholcontroles? Men kan snel de limieten 

van dergelijke redenering inzien, en deze limieten kunnen niet zomaar overschreden worden. 

Als organisatoren van evenementen gelast worden met de betaling van kosten die ze 

                                                 
5
 DIAZ F. (2003), « Coproduction » de la sécurité : une nouvelle forme de l‟interventionnisme étatique pour une 

meilleure sécurité du public, Déviance et Société, 27, 4, 429-458. 
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normaliter niet zouden betalen, loopt men het risico de creativiteit tegen te werken en alle 

mogelijke evolutie of hervorming in de kiem te smoren (hier gaat het niet om een 

waardebeoordeling van de pertinentie van deze evolutie of hervorming). Een gezamenlijk 

beheren en initiëren van projecten is hoogwaarschijnlijk de beste aanpak om de “schrik voor 

verandering” tegen te werken. Als alle betrokken partijen een rol mogen spelen in het 

beslissingsproces, zal de hele problematiek misschien geregeld kunnen worden, zoals we in 

het vervolg zullen kunnen zien. 

 

Men mag ook niet vergeten dat politiemensen niet uitsluitend « slachtoffer » zijn van het 

hervormingsproject, ook al worden ze gevraagd om zich aan de door andere genomen 

initiatieven aan te passen. In deze context lijkt het ons gepast het bestaan van bepaalde 

meningen bij bepaalde groepen politiemensen te erkennen; Het gaat om politiemensen die 

geen tegen- en zelfs soms voorstander zijn van het moeten verzekeren van de veiligheid bij 

voetbalwedstrijden. Individueel bekeken zijn er tamelijk veel politiemensen die graag „s 

avonds voor voetbalwedstrijden ingezet worden. De gewerkte uren, zij het „s avonds of tijdens 

het weekend, worden beter betaald. Wat de lokale overheden betreft, is hun bedoeling 

uiteraard niet de politie aan de basis tevreden te stellen door prestaties te laten uitvoeren die 

beter betaald zijn. De tendens is eerder zichzelf te verdedigen. Hoe groter de inzet van 

politiemensen hoe zekerder de reactie in geval van incidenten. De « paraplu »-strategie en de 

door de politie op het terrein gewenste strategie gaan in dezelfde richting, al zijn de 

ondergrondse redenen verschillend. De situatie is echter voor een stuk schizofreen omdat er 

simultaan invloed geoefend wordt om de politie)inzet te verminderen in een context van 

economische rationalisering (expliciete druk) en tegelijkertijd vanuit de basis en in het licht 

van de te dragen verantwoordelijkheden verwacht wordt dat de politie-inzet hoog blijft 

(impliciete druk). De competitiehervorming veroorzaakt wrijvingen, maar het feit dat meer 

politie-inzet noodzakelijk is in het kader van risicowedstrijden (hypothetisch meer in aantal 

dan in de reguliere competitie) stemt sommigen ook tevreden.  

 

De Pro League zou trouwens ook kunnen argumenteren dat ze niet om zoveel politiemensen 

vraagt om de veiligheid van voetbalwedstrijden te waarborgen. Het nut van zo een 

omvangrijke inzet zou ook betwijfeld kunnen worden en de bekwaamheid van de politie om 

het fenomeen aan te pakken zou ook in twijfel kunnen worden getrokken. De problematiek is 

in feite meer gelieerd met een gebrekkig proces van dynamische risicoanalyse dan met de 

wilskracht of de competentie van de politie. 

 

De verschillende argumenten van beide kanten hebben dan wel niet allemaal hetzelfde 

gewicht, maar in beide gevallen zijn er genoeg argumenten om een bepaalde positie te 

verdedigen. Het behoort niet tot onze taak om deel te nemen aan een debat waarvan de inzet 

ons boven het hoofd groeit. Wat we wel kunnen doen, is de verschillende waarnemingen te 

proberen objectiveren en een neutrale analyse van een boeiende problematiek aanbieden.  

 

Laten we nu de specifieke items van het kerstvoetbal en de play-offs bekijken evenals hun 

impact op de incidenten en de politie-inzet. 

  

4. Het kerstvoetbal  
 

Een van de wijzigingen van dit seizoen is de planning van wedstrijden tijdens de 

kerstvakantie, zoals in andere Europese competities. In die periode werden twee speeldagen 

van de competitie afgewerkt, namelijk de 20
ste

 en 21
ste

 speeldag, met de volgende wedstrijden: 
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20
ste

 speeldag  

Standard Liège Lokeren 

Club Brugge Cercle Brugge 

GBA Racing Genk 

STVV KV Mechelen 

Charleroi Roeselare 

KAA Gent Anderlecht 

Zulte Waregem Westerlo 

Kortrijk (vrij na het uitvallen van Moeskroen) 

 

21
ste

 speeldag 

Racing Genk STVV 

Cercle Brugge Standard Liège 

Kortrijk Club Brugge 

Lokeren GBA 

KV Mechelen Charleroi 

Roeselare KAA Gent 

Anderlecht Zulte Waregem 

Westerlo (vrij na het uitvallen van Moeskroen) 

 

Maar laten we eerst de oorsprong van het kerstvoetbal in België van dichter bekijken. 

 

4.1 Oorsprong  

 

Op initiatief van de Pro League werd voor het eerst in 2007 van « Kerstvoetbal » gesproken. 

De idee was toen de traditionele winterstop aan te passen en wedstrijden in deze periode te 

laten spelen om de interesse van het publiek op te wekken. De introductie van play-offs maakt 

ook deel uit van de voorgestelde wijzigingen. 

 

In het begin kwam het idee van de competitiehervorming uitsluitend van de voetbalwereld. 

De veiligheidactoren uit de publieke sector en in eerste instantie de voetbalcel van de FOD 

Binnenlandse Zaken werden niet geraadpleegd. De politie reageerde heel snel op een 

negatieve manier t.o.v. de hervorming, o.a. wegens het feit dat in de kerstperiode de 

politiecapaciteit te beperkt is omwille van bijkomende taken die dan vervuld moeten worden 

(kerstmarkt, etc.) en omdat veel politiemensen met vakantie zijn. De politie betreurt ook het 

feit (en dit is belangrijk) dat ze niet vanaf het begin bij de discussie betrokken werd.  

 

Er vond een eerste ontmoeting plaats tussen Hypercube - de firma die voorstellen moest 

uitdokteren voor de competitiehervorming - en de Voetbalcel, die twee eisen formuleerde. 

Ten eerste konden de aan de hervorming verbonden kosten onmogelijk helemaal door de 

belastingplichtigen gedragen worden. Ten tweede pleitte de FOD Binnenlandse Zaken voor 

de goedkeuring van het hervormingsproject door de burgemeesters daar de hervorming 

invloed ging hebben op het vlak van de veiligheid en dus op de bevoegdheid van de lokale 

politiediensten. In die periode werd in het Parlement een vraag gesteld over de eventuele 

toename van de aan de hervorming verbonden kosten. 

 

In januari 2008, n.a.v. een vergadering tussen de FOD Binnenlandse Zaken en de lokale 

politie werden de totale meerkosten in eerste instantie op een bedrag van 400.000 € geschat. 

Andere problemen werden ook opgeworpen: de snelle opeenvolging van risicowedstrijden 

(tijdens de play-offs), de beperkte politiecapaciteit (verlof en andere prestaties), de stijging 
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van de kosten omdat uren die tijdens de kerstvakantie gewerkt worden duurder zijn, en de 

mogelijke impact op andere zones.  

 

In maart en april 2008 werd het hervormingsvoorstel definitief goedgekeurd en een nieuwe 

versie daarvan werd door de Pro League aan de politie voorgesteld. In juni werd niettemin 

door de Pro League besloten dat het kerstvoetbal, oorspronkelijk voorzien vanaf het seizoen 

2008-2009, nog één seizoen uitgesteld zou worden. Het kerstvoetbal zou voor het eerst samen 

met de nieuwe competitie in 2009-2010 ingevoerd worden. In de loop van dezelfde maand, 

tijdens een bijeenkomst met o.a. de politie, de Voetbalcel en de Pro League, gaf de toenmalige 

minister van Binnenlandse Zaken (Patrick Dewael) aan dat het risico bestond dat de kosten 

zouden toenemen, maar volgens hem was het niet aanvaardbaar dat alle voordelen uitsluitend 

naar de clubs zouden gaan terwijl alle kosten door de maatschappij gedragen zouden moeten 

worden. De Minister pleitte voor een overleg maar zei niet principieel nee tegen het project 

van de competitiehervorming.  

 

In de loop van de maand oktober vroeg de Pro League aan de Voetbalcel of het niet mogelijk 

was wedstrijden tijdens de kerstvakantie te laten spelen. De FOD Binnenlandse Zaken 

antwoordde dat het verzoek aan de burgemeesters moest worden voorgelegd. Op 9 december 

2008 werden alle burgemeesters bijeengebracht om over dit onderwerp te debatteren. Alle 

lokale overheden spraken zich eerder tegen de hervorming uit. Er werd niettemin aanvaard dat 

wedstrijden in de kerstperiode gespeeld werden, maar er mocht geen enkele risicomatch 

plaatsvinden en na het eerste seizoen moest er een evaluatie gebeuren. Dit gaf aanleiding tot 

het aanduiden van een onafhankelijke universiteit om deze evaluatie te maken. Laten we nu 

de ervaring van dit eerste seizoen onder de loep nemen. 

 

4.2 Cijfersanalyse  

 

Om de impact van het kerstvoetbal op de veiligheid te evalueren, hebben we statistieken, die 

betrekking hadden op het aantal incidenten en de politie-inzet, gecompileerd. Een analyse van 

deze cijfers heeft ons een beter inzicht gegeven van de aard van de wedstrijden die tijdens de 

kersvakantie gespeeld werden en hun impact op de problematiek die in dit verslag bestudeerd 

wordt. 

 

In de hieronder voorgelegde tabellen hebben we de volgende informatie geïdentificeerd: het 

aantal ingezette politiemensen voor iedere wedstrijd, de nood aan politionele versterking, en 

het al dan niet voorvallen van incidenten op de dag van de wedstrijd. Deze gegevens worden 

ook vergeleken met deze van dezelfde wedstrijden die tijdens de twee vorige seizoenen 

gespeeld werden.  We hebben getracht vast te stellen of er een evolutie was tijdens de 

specifieke (kerst)periode waarin de wedstrijden plaatsgevonden hebben.  

 

Conclusies trekken en gegevens van dit jaar interpreteren moet heel zorgvuldig gebeuren. De 

redenen hiervoor zullen we verder in dit rapport detailleren, maar we kunnen al – wat de 

incidenten betreft – het belang van omstandigheidsfactoren vermelden, en in het bijzonder van 

de weersomstandigheden. Tijdens de kerstvakantie van dat jaar is het ijskoud geweest. Dit 

heeft misschien een zeker “verdovingseffect” gehad op de eventuele op strijd beluste 

supporters. Maar het kan ook zijn dat de meer feestelijke en familiale sfeer (« cocooning »), 

eigen aan de kersperiode, een rol gespeeld heeft in de rustige sfeer waarin de wedstrijden in 

die periode plaatsgevonden hebben. Een diepere analyse – hier denken we aan individuele 

gesprekken met supporters – zou ons tot een betere kennis kunnen brengen, maar we zijn er 
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niet van overtuigd dat dit soort enquêtes wel nuttig of realiseerbaar zou zijn. Uit de analyse 

van de beschikbare statistieken aangaande de betrokken wedstrijden blijkt dat: 

o Het kerstvoetbal geen bijkomende incidenten veroorzaakt heeft; 

o De inzet van de politiediensten, qua aantal mensen, niet van de situatie tijdens 

andere wedstrijden afwijkt. 

 

In de volgende tabellen worden de tijdens de kerstperiode gespeelde wedstrijden samengevat 

met iedere keer het aantal politiemensen dat ingezet werd om de veiligheid te waarborgen 

(versterkingen inbegrepen) en het aantal incidenten. 

 

20
ste

 speeldag – zaterdag 26/12/2009 en zondag 27/12/2009 

Thuisploeg Bezoekende 

ploeg 

Totaal aantal 

ingezette 

manschappen 

Waarvan in 

versterking 

Incidenten 

Standard Liège Lokeren    

Club Brugge Cercle Brugge 77 22 1 

GBA Racing Genk 84 15 1 

STVV KV Mechelen 62 21 2 

Charleroi Roeselare 57 2 0 

KAA Gent Anderlecht 160 48 0 

Zulte Waregem Westerlo 16 2 0 

Kortrijk (vrij na het uitvallen van Moeskroen) 

 

21
ste 

speeldag – dinsdag 29/12/2009 en woensdag 30/12/2009 

Thuisploeg Bezoekende ploeg Totaal aantal 

ingezette 

manschappen 

Waarvan in 

versterking 

Incidenten 

Racing Genk STVV 69 26 0 

Cercle Brugge Standard Liège 93 42 1 

Kortrijk Club Brugge 59 24 6 

Lokeren GBA 152 130 2 

KV Mechelen Charleroi   3 

Roeselare KAA Gent 60 30 0 

Anderlecht Zulte Waregem    

Westerlo (vrij na het uitvallen van Moeskroen) 

  

Teneinde te vermijden deze cijfers op een abstracte manier te bekijken en ze in hun context te 

plaatsen, hebben we ze met de ervaringen van de twee vorige seizoenen vergeleken. Op die 

manier krijgen we een beter inzicht van zowel de politie-inzet als het aantal incidenten. Ook 

hier mogen we niet vergeten dat er voorzichtig moet worden omgegaan met vergelijkingen. 

Gezien dit jaar het eerste jaar is waarin kerstvoetbal gespeeld werd, mogen er geen voorbarige 

conclusies getrokken worden. De periode waarin de wedstrijden in een seizoen plaatsvinden, 

is ook van belang. De spanning is niet dezelfde bij het begin, in het midden of op het einde 

van het seizoen. De stand in het klassement van de ploegen die tegen elkaar spelen heeft ook 

een invloed, aangezien twee clubs die tijdens het ene seizoen eenzelfde doel zouden hebben 

(een Europees ticket krijgen, niet degraderen naar DII), één jaar later in een sfeer zonder inzet 

zouden kunnen spelen. De wedstrijden die de ploegen tijdens de vorige weken gespeeld 

hebben, zullen ook het verloop van de volgende wedstrijden kunnen beïnvloeden 

(bijvoorbeeld, een club die de ene wedstrijd na de andere verloren heeft). Wanneer er tenslotte  
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in de vorige wedstrijden tegen andere tegenstanders incidenten zijn geweest, is het best 

mogelijk dat er een bijzondere sfeer is ontstaan. Het zou dus niet gepast zijn deze wedstrijden 

als een momentopname te bekijken terwijl ze in feite een onderdeel zijn van een feuilleton, 

waarvan het huidige deel alleen begrijpelijk is voor degenen die de vorige delen gezien 

hebben.  

 

Als de wedstrijden vergeleken worden met dezelfde wedstrijden die in 2007-2008 en 2008-

2009 gespeeld werden, blijkt dat: 

o Er geen groot verschil is in het (nogal gering) aantal incidenten van het ene 

seizoen in vergelijking met het andere. Integendeel; de cijfers zijn eerder 

vergelijkbaar. Het kerstvoetbal heeft dus blijkbaar geen (negatief) effect gehad 

betreffende de incidenten.  

o Algemeen bekeken heeft het kerstvoetbal ook geen negatief effect op de politie-

inzet gehad. Hierbij willen we toch een paar opmerkingen maken (cfr supra). 

 

Ten eerste vindt men hieronder een samenvattende en vergelijkende tabel van de in die 

wedstrijden vastgestelde incidenten. 

 

INCIDENTEN 

Thuisploeg Bezoekende 

ploeg 

2007-2008 2008-2009 2009-2010 

(Kerstvoetbal) 

Standard Liège Lokeren 2 1  

Club Brugge Cercle Brugge 0 0 1 

GBA Racing Genk 1 1 1 

STVV KV Mechelen 0 STVV in DII 2 

Charleroi Roeselare 0 0 0 

KAA Gent Anderlecht 1 1 0 

Zulte Waregem Westerlo 1 0 0 
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INCIDENTEN 

Thuisploeg  Bezoekende 

ploeg 

2007-2008 2008-2009 2009-2010 

(Kerstvoetbal) 

Racing Genk STVV 1 STVV in DII 0 

Cercle Brugge Standard Liège 0 1 1 

Kortrijk Club Brugge Kortrijk in DII 3 6 

Lokeren GBA 0 1 2 

KV Mechelen Charleroi 0 4 3 

Roeselare KAA Gent 1 1 0 

Anderlecht Zulte Waregem 0 0  

 

Vervolgens vindt men een samenvattende en vergelijkende tabel van de politie-inzet tijdens 

de wedstrijden van de laatste drie jaar. 

 

POLITIE-INZET 

Thuisploeg Bezoekende 

ploeg 

2007-2008 2008-2009 2009-2010 

(kerstvoetbal) 

Standard Liège Lokeren 61 61  

Club Brugge Cercle Brugge 118 83 77 

GBA Racing Genk 169 84 84 

STVV KV Mechelen 95 STVV in dII 62 

Charleroi Roeselare 92 89 57 

KAA Gent Anderlecht 222 205 160 

Zulte Waregem Westerlo 17 17 16 

 

POLITIE-INZET 

Thuisploeg Bezoekende 

ploeg 

2007-2008 2008-2009 2009-2010 

(kerstvoetbal) 

Racing Genk STVV 72 STVV in dII 69 

Cercle Brugge Standard Liège 92 77 93 

Kortrijk Club Brugge Kortrijk in dII 101 59 

Lokeren GBA 144 158 152 

KV Mechelen Charleroi 95 78  

Roeselare KAA Gent 39 44 60 

Anderlecht Zulte Waregem 111 54  

 

Op basis van deze vier tabellen kunnen we verschillende opmerkingen maken: 

 

• Ten eerste, behalve voor drie wedstrijden (Cercle Brugge/ Standard, Roeselare/ 

Gent en Anderlecht/Zulte Waregem), is de inzet van de politie voor het seizoen 

2009-2010 nergens toegenomen. Er waren integendeel zelfs talrijke besparingen; 

• Deze besparingen volgen de reeds genoemde tendens om de politie-inzet bii 

voetbalwedstrijden te verminderen. Besparingen liggen waarschijnlijk minder aan 

het kerstvoetbal zelf dan aan een bredere beweging die een vermindering van de 

kosten ten laste van de belastingplichtigen beoogt en die ernaar streeft om een 

gezellige en vreedzame sfeer te scheppen rond voetbalwedstrijden; 

• Wat betreft de twee wedstrijden waarvoor tijdens het huidige seizoen meer 

politiemensen ingezet werden dan tijdens de twee vorige seizoenen, kan er geen 
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sprake zijn van een stijging qua politie-inzet die te wijten zou zijn aan een 

toename van incidenten tijdens de vorige seizoenen. Andere factoren moeten hier 

bijgevolg een rol gespeeld hebben; 

• Dit jaar waren er in Kortrijk tweemaal zoveel incidenten en tweemaal minder 

ingezette politiemensen Een analyse van de aarde van de incidenten (gewelddaden 

tijdens de wedstrijd tussen supporters van beide clubs) geeft aan dat de 

verminderde politie-inzet (met de helft gedaald) n.a.v. de door deze incidenten 

vereiste interventie, niet nadelig is geweest. Zelfs met eenzelfde inzet als tijdens 

het vorige seizoen kan men niet bewijzen dat de incidenten niet plaats zouden 

hebben gevonden of beter beheerd zouden zijn geweest. 

 

Tenslotte stelt zich de vraag over de kosten van het kerstvoetbal. In feite gaat het niet zozeer 

over de kosten zelf maar eerder over een mogelijk verschil tussen de wedstrijden die tijdens 

de kerstperiode gespeeld worden en die die in een andere periode gepland zijn. Veroorzaakt 

het invoeren van het kerstvoetbal een meerkost ten laste van de belastingplichtigen?  

 

De vraag moet gesteld worden, maar verschillende obstakels maken een antwoord moeilijk. 

De manier waarop de vergelijking dient te gebeuren is de belangrijkste hindernis. Is het zo 

dat, om een eventueel verschil te identificeren, de vergelijking, zoals bij de analyse over de 

incidenten en de politie-inzet, gebaseerd moet zijn op dezelfde wedstrijden die tijdens de 

vorige seizoenen gespeeld werden? Op het eerste gezicht beschikken we over geen betere 

methode. Maar ook hier speelt de periode waarin deze wedstrijden plaatsvinden een rol, 

aangezien het tijdstip een invloed kan hebben op de gekozen inzet. Niettemin kunnen we er 

vanuit gaan dat de eventuele verschillen elkaar in totaliteit zouden neutraliseren en dat 

bijgevolg de vergelijking geldig is. 

 

Andere problemen komen ook voor in de berekening van de aan het voetbal verbonden 

kosten. Hier blijkt uiteraard dat het algemeen bekeken onmogelijk is om de exacte kosten van 

de politie-inzet bij voetbalwedstrijden te berekenen. De evaluatie van de kosten van de 

politie-inzet is in feite gebaseerd op projecties of schattingen, en er zijn verschillende factoren 

die een meer nauwkeurige becijfering onmogelijk maken. Naast de loontabel (zie hieronder), 

de verdeelsleutel van de leden binnen de politie (3% officierskader, 13% middenkader en 

84% basiskader) en de bepaling van het aantal werkuren, afhankelijk van de risicograad van 

de wedstrijden (zes uur voor wedstrijd met laag risico, acht uur voor een wedstrijd met 

midden risico en tien uur voor een wedstrijd met hoog risico), zijn er andere elementen die 

niet gekend zijn bij het uitrekenen van de kosten en die een nauwkeurige berekening 

onmogelijk maken: 

- De leeftijd van de ingezette politiemensen is bijvoorbeeld onbekend. Welnu, een 

politieman van vijftig jaar verdient meer dan iemand van vijfentwintig jaar. Het in 

de tabel aangegeven uurloon is dus indicatief maar niet voldoende; 

- Wat de versterking betreft, houden de statistieken geen rekening met sommige 

parameters, zoals de geografische afstand (het is duurder een sproeiwagen te 

verplaatsen van Brussel naar Luik dan van Brussel naar Mechelen) of het type 

versterking (de prijs van een helikopter is anders dan de prijs van een bewijsteam); 

- Verder worden de officiële cijfers die aan het einde van het jaar gepubliceerd 

worden, meestal berekend op basis van het gemiddelde loon (maar de meeste 

wedstrijden worden tijdens het weekend gespeeld) en de gewone uren (maar er 

zijn weinig wedstrijden die niet ‟s avonds gespeeld worden). 
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De publicatie van de kosten inzake voetbalveiligheid is dus gebaseerd op schattingen. In dit 

opzicht zijn de kosten hoogwaarschijnlijk onderschat en komen slechts grof overeen met de 

echte last voor de maatschappij. 

 

Een juiste schatting van de aan het kerstvoetbal verbonden kosten - rekening houdend met de 

genoemde onzekerheidsmarge – vereist: 

- Een goede kennis van het risiconiveau van de verschillende wedstrijden die in die 

periode gespeeld worden (in de mate waarin de politie zes, acht of tien uur 

aanwezig moet zijn); 

- Een juiste berekening van de verdeling van de kaders voor iedere wedstrijd. Op de 

avond van de wedstrijd Charleroi/Roeselare tijdens de 20
ste

 speeldag werden bij 

voorbeeld 57 politiemensen gemobiliseerd. De berekening is dus 57*3% 

officierskader + 57*13% middenkader + 57*84% basiskader (wel wetende dat dit 

een projectie is);  

- Een juiste vermenigvuldiging van het gemiddelde loon met bovengenoemde 

cijfers en het aantal aanwezigheidsuren (dat door de risicograad van de wedstrijd 

bepaald wordt).  

 

In het voorbeeld van de wedstrijd met Charleroi, dat als wedstrijd met een laag risico 

gerangschikt wordt, zouden de volgende berekeningen gemaakt moeten worden: 

- Wat de CP betreft: 1,71
6
 (57*3%) * 41,67 (uurloon van een HC tijdens normale 

werkuren) * 6 (aantal gepresteerde uren bij een wedstrijd met laag risico) = 427,53 

- Voor de HINP : 7,41 (57*13%) * 33,73 (uurloon INPP) * 6 = 1499,64 

- Voor de INP : 47,88 (57*84%) * 25,66 * 6 = 7371,60 

Het totale bedrag zou het volgende zijn: 427,53 + 1499,64 + 7371,60 = 9298,77 €. 

 

Maar deze manier van berekenen is niet helemaal juist, want om de logica van de traditioneel 

gebruikte vergelijkingsmethode te volgen, zou de wedstrijd beschouwd moeten worden als 

een gewone wedstrijd die in de loop van de week en op normale uren plaats zou vinden. (maar 

in werkelijkheid werd de wedstrijd tijdens het weekend gespeeld, hetgeen een duidelijke 

impact heeft op de loonkosten: zie tabel). 

 

Om de globale kosten van het kerstvoetbal te evalueren zou iedere wedstrijd die in die periode 

heeft plaatsgevonden, op dezelfde manier geëvalueerd moeten worden rekening houdend met 

bovengenoemde schattingen. 

 

N.a.v. deze verschillende opmerkingen, lijkt het evident dat de kostenevaluatie van het 

kerstvoetbal weinig te maken heeft met de werkelijkheid. De les die we hieruit kunnen 

trekken is weinig tastbaar. In deze context hebben we besloten deze vragen niet verder te 

bestuderen. 

 

Wat we wel kunnen proberen te doen, is de gemiddelde politie-inzet tijdens het kerstvoetbal 

vergelijken met de gemiddelde politie-inzet voor het hele seizoen. Op die manier kunnen we 

vaststellen of het kerstvoetbal al dan niet een grote inzet heeft geëist, wat een directe invloed 

heeft op de veiligheidskosten. In dat opzicht kunnen we op basis van de twee speeldagen die 

tijdens de kerstvakantie georganiseerd werden, vaststellen dat de gemiddelde politie-inzet 77 

personen bedroeg. Dit cijfer is een klein beetje hoger dan het gemiddelde dat voor het hele 

seizoen 2008-2009 (75) berekend werd. Maar vergeleken met de politie-inzet die 

                                                 
6
 Deze schatting is al van nature verkeerd aangezien individuen geen “decimalen” mogen “houden”. 
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noodzakelijk was voor dezelfde wedstrijden tijdens de vorige seizoenen, kunnen we 

vaststellen dat de inzet lager ligt voor 2009-2010. Dezelfde vaststelling geldt voor de 

wedstrijden die dit jaar in de kerstperiode en ook tijdens de twee vorige seizoenen gespeeld 

werden. Het gemiddelde aantal politiemensen per wedstrijd is van 102 (seizoen 2007-2008) 

naar 86 gedaald (seizoen 2008-2009) en dan naar 77 dit seizoen. 

 

Hieruit blijkt dat het kerstvoetbal geen negatieve rol op de politie-inzet heeft gehad. We 

zouden er zelfs van uit kunnen gaan dat de omstandigheden dit jaar sommige politiezones 

ertoe geleid hebben even goed te functioneren met minder middelen. In dit opzicht zou het 

kerstvoetbal kunnen worden bekeken als een opportuniteit of een test om minder 

manschappen in te zetten zonder het gelopen risico te verhogen. 

 

I.v.m. de kosten die de veiligheid naar aanleiding van voetbalwedstrijden met zich meebrengt, 

kunnen trouwens twee algemene opmerkingen gemaakt worden: 

 De classificatie van de wedstrijden op een risicoschaal is van uiterst groot belang 

aangezien het aantal aanwezigheidsuren van de politie daardoor bepaald wordt;  

 Wat de veiligheid betreft, is het vanuit een louter economisch standpunt voordeliger 

wedstrijden tijdens de week te laten spelen. 

 

4.3 Perceptie door de veiligheidsactoren 

 

Naast de objectieve statistische visie op het kerstvoetbal – die opgebouwd werd o.b.v. de 

statistieken omtrent de incidenten en de politie-inzet - was het ons inziens ook van belang de 

perceptie van de verschillende veiligheidsactoren beter te begrijpen. Daartoe werden 

vragenlijsten opgesteld en naar de clubs en lokale politiediensten gestuurd
7
. Sommige vragen 

gingen over het kerstvoetbal. Welke zijn nu de conclusies hiervan?. 

 

Ten eerste – in overeenstemming met de eerste reactie toen voorgesteld werd om wedstrijden 

in de kerstperiode te laten spelen (cfr supra) – blijkt dat, vóór de wedstrijden gespeeld werden, 

weinig veiligheidsactoren (politiemensen of veiligheidsverantwoordelijken) voorstanders 

waren van dit idee. De vraag « Wat was uw houding vóór de kerstperiode t.o.v. de introductie 

van wedstrijden tijdens de kerstvakantie? » werd op de volgende manier beantwoord:  

 

Wat was uw houding vóór de kerstperiode t.a.v. de invoering van wedstrijden tijdens de 

kerstvakantie?  

 Politie Clubs 

Zeer gunstig 1 1 

Eerder gunstig 1 9 

Noch gunstig, noch ongunstig 14 11 

Eerder ongunstig 11 11 

Zeer ongunstig 5 - 

 

Hier dient het volgende onthouden te worden: 

 Vóór ze wisten wat het experiment in werkelijkheid zou zijn, was de politie 

ongunstiger t.o.v. het voorstel dan de bevraagde personen in de clubs (waarvan de 

helft veiligheidsverantwoordelijken waren); 

                                                 
7
 Deze vragenlijsten (franstalige en nederlandstalige versies) bevinden zich in bijlage, samen met de 

begeleidende brieven die aan de bevraagde personen gestuurd werden. 
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 Wat de politiemensen betreft, was de verdeling tussen gematigden en tegenstanders 

evenwichtig. De dossierbeheerders waren integendeel voor het grootste deel tegen het 

voorstel (2/3); 

 Er is een quasi perfect evenwicht tussen de bevraagde personen in de clubs; 

 De meningen binnen de verschillende politiezones zijn coherent. De bevraagde 

personen van eenzelfde zone hebben merendeels dezelfde mening geuit. De 

waargenomen verschillen lagen aan verschillen tussen de zones (maar zonder link of 

verbindingscriteria tussen gematigden of tegenstanders: deze verschillen lagen niet aan 

het risiconiveau van de supporters bijvoorbeeld).  

 

Hier willen we ook de aandacht vestigen op het feit dat de antwoorden vanuit de politie 

minder ongunstig dan verwacht zijn of blijken te zijn, vergeleken met de mening die de 

verschillende zones in eerste instantie hadden geuit toen de FOD Binnenlandse Zaken het hun 

gevraagd had toen de onderhandelingen omtrent het kerstvoetbal nog gaande waren.  

 

Dezelfde vraag hebben we na de wedstrijden ook gesteld (houding t.o.v. het kerstvoetbal) 

 

Hoe is uw persoonlijke houding na de kersperiode t.a.v. de wedstrijden die tijdens de 

kersvakantie gespeeld werden? 

 Politie Clubs 

Zeer positief - 1 

Positief 2 6 

Matig  15 10 

Negatief 12 15 

Zeer negatief 3 - 

 

Hieruit blijkt dat: 

 De mening van de politiemensen over het kerstvoetbal onveranderd blijft na een eerste 

ervaring met het concept. Hun mening hieromtrent blijft dus stabiel en verdeeld tussen 

tegenstanders en gematigden; 

 De bevraagde personen in de clubs zijn ietsjes negatiever na het eerste seizoen;  

 

Het is ook van belang aan te geven dat we deelgenomen hebben aan een feedbackvergadering 

over het kerstvoetbal, die in het begin van de maand januari georganiseerd werd. Alle 

politiemensen waren bij deze gelegenheid door de Federale politie bijeengebracht. Tijdens de 

vergadering kreeg iedere zone de gelegenheid om zijn mening te uiten en de eventuele 

moeilijkheden die ze tijdens de kerstwedstrijden waren tegengekomen mee te delen. De 

conclusie was dat de feedback uiteindelijk eerder positief was: het aantal incidenten was 

tamelijk laag en er waren geen echte moeilijkheden om het noodzakelijke personeel te vinden 

om de veiligheid op een normale manier te waarborgen. We gingen er dus vanuit dat op basis 

van de vragenlijsten de reacties na het kerstvoetbal positiever zouden zijn dan vóór het 

kerstvoetbal. Maar dit was helemaal niet het geval. Een plausibele – en ons inziens de meest 

geloofwaardige – hypothese is dat de convergentie van de antwoorden “vóór” en “na” 

uitgelegd kan worden met de welbekende theorie van de cognitieve dissonantie
8
 (Festinger).  

Volgens deze theorie zal een individu in aanwezigheid van mutuele exclusieve cognities (hier 

gaat het om houdingen) een « cognitief evenwicht » proberen te herstellen (de dissonantie 

verkleinen) door zijn eigen houdingen aan te passen om opnieuw “consonant” te zijn. In dit 

geval kan het zijn dat de bevraagde personen een poging gedaan hebben om de afstand tussen 

                                                 
8
 FESTINGER L. (1957), A theory of cognitive dissonance, Stanford, Stanford University Press. 
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hun posities te verkleinen. Op die manier vermijden ze een “spanningstoestand” waarvan de 

sociale psychologen het ongemak bewezen hebben. Omgekeerd kunnen drukkingsprocessen 

om een zekere uniformiteit te bereiken sommigen zodanig beïnvloed hebben dat ze tijdens de 

vergadering in januari hun onenigheid of moeilijkheden tegenover hun collega‟s probeerden 

te minimaliseren. Concreet gezien zijn we geneigd te denken dat er weinig bevraagde 

personen zijn die duidelijk voorstander zijn van het kerstvoetbal en dat de eerste ervaring 

weinig invloed op hun mening heeft gehad.  

 

Oorspronkelijk vreesden de veiligheidsactoren vooral dat ze moeilijkheden zouden kunnen 

hebben om het noodzakelijke personeel te vinden om de veiligheid te waarborgen op een 

tijdstip waar – zoals reeds gezegd – de politie belast wordt met andere specifieke taken of 

wanneer een belangrijk aantal politiemensen verlof hebben. Eén van de vragen ging dus over 

dit bijzonder aspect. 

 

Hoe moeilijk was het voor u om het noodzakelijke personeel te vinden om de veiligheid van 

de tijdens de kerstvakantie gespeelde wedstrijden te waarborgen? 

 Politie Clubs 

Geen moeilijkheden 2 3 

Weinig moeilijkheden 15 8 

Matige moeilijkheden 11 18 

Veel moeilijkheden 3 2 

  

Hier noteren we dat: 

 Hoewel dit punt het meest naar voor gebracht werd tijdens de eerste betwistingen 

omtrent het concept kerstvoetbal, hebben weinig mensen grote moeilijkheden gehad, 

noch bij de politie noch bij de clubs; 

 De clubs meer moeilijkheden hadden om de noodzakelijke stewards bijeen te krijgen 

dan de politie om het vereiste aantal politiemensen bijeen te brengen. Dit is op zich 

niet verrassend nu stewards als vrijwilligers werken. Verder zullen de 

weersomstandigheden en in een kleinere mate de familiefeesten geen aansporing zijn 

geweest om buitenshuis te gaan.  

 

Hoe dan ook moeten deze moeilijkheden, welke ze ook zijn, vergeleken worden met degene 

die tijdens de rest van het seizoen ondervonden werden. Het probleem van het kerstvoetbal is 

niet per se specifiek. De situatie in die periode is misschien dezelfde als tijdens de rest van het 

jaar. Dit punt hebben we dus willen nagaan. 

 

 

Hoe schat u de moeilijkheden in om het noodzakelijke personeel te vinden om de veiligheid 

naar aanleiding van de voetbalwedstrijden te waarborgen tijdens het reguliere seizoen, buiten 

de kerstperiode? 

 Politie Clubs 

Geen moeilijkheden 5 4 

Weinig moeilijkheden 22 14 

Matige moeilijkheden 4 10 

Grote moeilijkheden - 1 

 

In ieder geval kunnen we uit de antwoorden op de vragenlijsten afleiden dat het personeel 

moeilijker te vinden is tijdens de kerstperiode dan op een ander moment van het jaar. Dit is 

niet verrassend aangezien er daadwerkelijk rekening gehouden moet worden met de 
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eindejaarsverlofdagen.Maar zelfs als de andere periodes gunstiger zijn, kunnen we toch niet 

de conclusie trekken dat het onoverkomelijk is om het noodzakelijke personeel te vinden, 

zelfs tijdens de kerstperiode. 

 

In dit opzicht zijn de antwoorden op de volgende vraag tamelijk voor zich sprekend: 

 

Met welk voorstel bent u het meest eens (één enkel antwoord)? 

 Politie 

Rekening houdend met alle andere extra taken die de politie aan het einde van het 

jaar op zich moet nemen is het kerstvoetbal een echte hersenbreker voor de politie  

8 

De organisatie van de kerstwedstrijden is haalbaar als het kalender goed doordacht 

is en als er geen risicomatch gepland wordt in die periode  

16 

Na deze eerste ervaring in het uiteindelijk niet moeilijker voor de politie om 

wedstrijden tijdens de kerstperiode te beheren dan tijdens de reguliere periode 

7 

Wedstrijden tijdens de kerstvakantie laten spelen is uiteindelijk een goede zaak en 

ik heb absoluut geen schrik voor het volgende seizoen 

- 

 

Hieruit blijkt dat het soms echt moeilijker is om politiemensen aan het einde van het jaar te 

mobiliseren, maar dat een groot aantal problemen geregeld of vermeden kan worden dankzij 

een goed uitgedokterde kalender waardoor andere factoren gecompenseerd worden. Met een 

goed uitgedokterde kalender bedoelen we geen wedstrijden met hoog risico plannen in die 

periode (aangezien er anders zou beroep moeten worden gedaan op versterking en op een 

belangrijke politie-inzet, wat onmogelijk is voor de zones in die periode van het jaar). Verder 

moet er ook rekening worden gehouden met de desiderata van de politie bij de vaststelling 

van de competitiekalender. Vanwege sommige feesten, evenementen, etc. vragen de zones 

soms om geen wedstrijden te laten spelen op bepaalde tijdstippen van het jaar. Zulke 

aanvragen, die men heel goed kan begrijpen, betreffen ook het kerstvoetbal.  

 

Een gelijkaardige vraag werd ook aan de clubs voorgelegd. De bevestiging die we hier 

krijgen, gaat eerder over de moeilijkheid voor de veiligheidsverantwoordelijken om stewards 

in die periode van het jaar te mobiliseren. De meesten hebben het laatste voorstel gekozen. 

 

Met welk voorstel bent u het meest eens (één enkel antwoord)? 

 Clubs 

Het is even moeilijk het nodige aantal stewards te vinden tijdens de kerstperiode als 

tijdens de rest van het jaar  

6 

Ik heb geen moeilijkheden om het aantal stewards te vinden zowel in de 

kerstperiode als in de rest van het jaar 

8 

Ik heb het nodige aantal stewards makkelijker gevonden voor de kerstperiode dan 

voor de rest van het jaar  

1 

Ik heb het nodige aantal stewards moeilijker gevonden in de kerstperiode dan in de 

rest van het jaar  

16 

 

Een laatste vraag over het kerstvoetbal ging over de manier waarop het gedrag van de 

supporters beoordeeld werd. Het is geen verrassing dat bleek dat het er in de kerstperiode niet 

anders aan toe ging dan tijdens de rest van het seizoen. Dit kan ook betekenen dat de 

wedstrijden die aan het einde van het jaar gespeeld worden als gewone competitiewedstrijden 

beschouwd worden en dat er geen echte actie werd ondernomen om van deze twee speeldagen 

een buitengewoon evenement te maken. Er werd geen echte poging gedaan om tijdens deze 

twee speeldagen een “kerstspirit” in het leven te roepen. Iets speciaals doen voor kerstmis om 
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een speciaal positieve sfeer te scheppen had als experiment kunnen fungeren. Dit is misschien 

een denkpiste voor volgend seizoen. 

 

Het gedrag van de supporters tijdens het kerstvoetbal … 

 Politie Clubs 

Is eerder beter dan tijdens de rest van het jaar - - 

Is globaal hetzelfde als tijdens de rest van het jaar 31 29 

Is eerder minder goed dan tijdens de rest van het jaar  1 2 

 

Hier lijkt het ons ook belangrijk te specificeren dat de meningen en algemene houding ten 

opzichte van dit nieuw element van het kampioenschap in vergelijking met de eerste reacties 

die volgden toen men de lijnen van de competitiehervorming leerde kennen, minder negatief 

bleken dan verwacht. Dit kan betekenen dat het hier niet zozeer een kwestie van 

aanpassingsvermogen is ten opzichte van een nieuwe situatie, maar eerder een (principieel) 

natuurlijke weerstand tegenover een verandering of een emotionele reactie die te wijten is aan 

het feit dat men niet betrokken is (geweest) bij het beslissingsproces dat tot deze 

veranderingen heeft geleid. Om ondersteuning te krijgen voor een project is het van belang 

dat alle betrokken actoren gemobiliseerd worden, indien mogelijk vanaf het begin van het 

proces, bij het projectontwerp. Op die manier wordt de angst voor verandering tegengegaan 

(zie hoofdstuk 6). 

 

4.4 Rondetafe conferenties en conclusies omtrent het kerstvoetbal  

 

Tijdens de rondetafelconferenties die we over het hele land hebben gehouden, kregen we een  

bevestiging van wat eerder al vastgesteld werd. Al degenen die deelgenomen hebben aan deze 

ontmoetingen (politionele en veiligheidsverantwoordelijken) hebben hun twijfel om deze 

formuile te behouden, herhaald. Er werd in feite geen echt nieuw element vermeld.  

 

De analyse van het kerstvoetbal en de positie van de veiligheidsactoren kunnen we in negen 

punten samenvatten: 

1. Dit jaar werd het kerstvoetbal op twee speeldagen gespeeld en was te vergelijken met 

een gewone periode in het kampioenschap. Er werd geen speciale kerstsfeer geschept 

of bijzondere acties ondernomen; 

2. Het kerstvoetbal heeft geen impact gehad op de aard of de intensiteit van de 

incidenten; 

3. Om hun positie « tegen » het kersvoetbal te verdedigen, hebben de politiediensten de 

nadruk gelegd op het feit dat ze in die periode van het jaar overbelast zijn  (ze moeten 

andere taken invullen zoals de bewaking van de kerstmarkten of van de commerciële 

centra, alcoholacties organiseren, etc.); 

4. Veel politiemensen zijn met verlof in die periode van het jaar. Elk extra evenement dat 

ze moeten beheren, betekent dus extra werk en kan het goede verloop van de andere 

taken verhinderen.  

5. Tijdens de weken van de kerstvakantie is het niet gemakkelijk om beschikbare 

stewards te vinden (ze zijn met verlof, het is ijskoud, de wedstrijden zijn weinig 

aantrekkelijk). Alle clubs zijn er niettemin in geslaagd het noodzakelijk aantal 

vrijwilligers in te zetten; 

6. Er dient rekening te worden gehouden met de omstandigheden waarin de wedstrijden 

zich afspeelden als men conclusies wil trekken over het aantal incidenten (dit jaar 

waren de weeromstandigheden tijdens die periode bijzonder streng);  
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7. Dankzij een goed kalenderbeheer kunnen de meeste potentiële organisatorische 

problemen opgelost worden. Een voorafgaande consultatie van de veiligheidsactoren 

maakt het mogelijk de organisatie van wedstrijden met hoog risico in die periode te 

vermijden; 

8. Het is blijkbaar onmogelijk om de kosten van de politie-inzet precies te berekenen. 

Niettemin blijkt dat de politie-inzet tijdens de 20
e
 en de 21

e
 speeldag niet toegenomen 

is. Integendeel, vergeleken met de vorige seizoenen (voor dezelfde wedstrijden die dit 

jaar tijdens de kerstperiode gespeeld werden) merkte men zelfs een daling van de 

politie-inzet. Deze vaststelling volgt de evolutie die al een paar jaar gaande is; 

9. Rekening houdend met het type wedstrijden dat geprogrammeerd wordt (met lage 

risicograad) en met de moeilijkheden om het noodzakelijke personeel te vinden (met 

verlof, bijkomende taken, etc.) kan het kerstvoetbal een opportuniteit bieden om na te 

denken over de manier waarop de inzet georganiseerd kan worden met een gelijke 

kwaliteit en een kleinere kwantiteit. Dit is misschien de reden waarom de politie-inzet 

in sommige zones verminderd werd tijdens de kerstperiode. 

 

5. De play-offs 
 

De organisatie van play-offs aan het einde van de reguliere competitie is het tweede nieuwe 

belangrijke element van de hervorming. Hierover zijn er ook talrijke vragen wat de veiligheid 

en de handhaving van de openbare orde betreft.  

 

In de praktijk en volgens de in het eerste hoofdstuk uitgelegde modaliteiten, heeft het eerste 

jaar van play-offs tot de volgende resultaten geleid:  

 

Gekwalificeerde ploegen voor POI 

RSC Anderlecht 

Club Brugge 

KAA Gent 

Sint-Truiden VV 

Zulte Waregem 

KV Kortrijk 

 

Gekwalificeerde ploegen  

voor POIIa 

Gekwalificeerde ploegen 

voor POIIb 

KV Mechelen Standard de Liège 

Westerlo KRC Genk 

Cercle Brugge GB Antwerpen 

Lokeren OV Sporting Charleroi 

 

Twee opmerkingen hieromtrent:  

 

De eerste opmerking betreft het principe zelf van de play-offs en de daaraan verbonden vrees. 

Sommigen vreesden inderdaad dat de formule van de play-offs, die bedoeld was om de 

competitie te dynamiseren, tegelijkertijd als dynamiet zou fungeren. In de oude versie van de 

competitie lag het enige echte spanningsveld bij het einde van het seizoen, vanwege de inzet, 

de toekenning van de titel, de ereplaatsen, etc. Met de play-offs komt er een tweede 

spanningsfase. Het einde van het reguliere seizoen blijft natuurlijk een spannend moment 

aangezien het bepalend is voor de plaatsen in de play-offs, en de play-offs zelf zijn theoretisch 

gezien ook spannend voor de supporters en dientengevolge ook voor de publieke (politie) of 
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private (stewards) veiligheidsdiensten daar ze het definitieve klassement bepalen. Dit heeft 

ook mogelijke consequenties op het gebied van de handhaving van de openbare orde en de 

inzet van de politie (of van de stewards), met de verwachte ongunstige gevolgen op de aan 

voetbalveiligheid verbonden kosten. Ondanks deze theoretische zorg hebben de bevraagde 

personen geen bijzondere vrees meegedeeld bij het naderen van de play-offs.  

 

Vreest U een toename van de incidenten bij de play-off fase?  

 Politie Clubs 

Ja, het risico is heel groot 2 2 

Ja, er is een mogelijk risico  11 8 

Nee, niet speciaal 20 19 

Nee, helemaal niet - 2 

 

De resultaten zijn eenduidig. Zelfs als er rekening wordt gehouden met de bevraagde 

personen die van mening waren dat er een mogelijk risico was dat het aantal incidenten zou 

toenemen (men is nooit voorzichtig genoeg), zijn er in feite heel weinig mensen die echt vrees 

hadden bij het naderen van de play-offs. 

 

Zo komen we tot onze tweede opmerking over het belang van de context van dit jaar. 

Rekening houdend met de sportieve resultaten aan het einde van het reguliere seizoen was de 

eventuele vrees t.o.v. een toegenomen onveiligheid verminderd toen de verdeling van de 

« risico » clubs over de play-offs bekend gemaakt werd.  De afwezigheid van Genk en 

Standard in POI was onverwacht. De snelle afscheiding tussen Anderlecht en de andere clubs 

heeft ook heel snel de spanning gedood en tot op zekere hoogte geleid tot een verminderde 

aanwezigheid van de supporters van de tegenpartij. Zoals bij het commentaar over het 

kerstvoetbal moeten we hier ook voorzichtig zijn als we conclusies trekken over het seizoen 

2009-2010. Een andere configuratie van de competitie zou waarschijnlijk tot gans andere 

resultaten geleid hebben wat de veiligheid betreft. De contextuele factoren dienen hier 

onderstreept te worden.  

 

5.1 De  play-offs : een gebrek aan geestdrift, dat gunstig is voor de veiligheid?  

 

In het kader van deze studie hoort het evalueren van de relevantie of van de rentabiliteit van 

de competitiehervorming niet tot onze taken. Maar de manier waarop de supporters de 

hervorming beleven, is voor dit onderzoek wel van belang want een niet gemotiveerd publiek 

of verminderde toeschouwersaantallen hebben theoretisch gezien een impact op de politie-

inzet. De passie die gepaard gaat met voetbalwedstrijden is wel een risicofactor in die mate 

dat ze een rol speelt in het verhitten van de gemoederen. In dat opzicht hebben alle bevraagde 

personen aangegeven dat het publiek minder geestdriftig was voor de play-offs. Dit werd 

bevestigd door alle clubs en politiezones die we bezocht hebben. Verder was de prijs voor de 

tickets vaak afschrikwekkend voor de supporters, en het gebrek aan interesse voor vele clubs 

die niets meer te winnen of te verliezen hadden, heeft de play-offs onaantrekkelijk gemaakt. 

Velen hadden liever deze ervaring niet meegemaakt. 

 

De personen die we ontmoet hebben (politie en veiligheidsverantwoordelijken) hebben 

regelmatig aangegeven dat het voetbalaanbod te groot was en dat er weinig dagen waren in de 

week waarop er geen voetbal werd gespeeld. Er werd ook duidelijk verwezen naar een 

voetbalmoeheid, zowel bij de veiligheidsactoren (stewards, politie) als bij de supporters. Ze 

waren allen tevreden dat het seizoen ten einde liep.  

 



 28 

De impact op de veiligheid is echter eerder gunstig. Een kalm publiek is makkelijker te 

beheren. Wat de risicosupporters betreft hebben de play-offs niets veranderd. Zulke 

supporters maken meestal gebruik van de opportuniteiten waar ze zich voordoen. De 

voorziene veiligheidsmaatregelen die de laatste jaren een vermindering van de incidenten met 

zich meegebracht hebben, waren dezelfde tijdens de play-offs, en de play-offs hebben geen 

impact gehad op de gewone potentiële problemen.  

 

Met de verschillende abonnementenformules die voorgesteld werden voor de play-offs, 

hebben de clubs gemerkt dat er een lichte « turn-over » in het publiek plaatsvond. Tot soms 

10% van het publiek bestond uit nieuwe supporters, die qua veiligheid een risicogroep 

vormden. Deze nieuwe toeschouwers in de stadions kennen de reglementering niet goed of 

niet zo goed als de supporters die gewend zijn zich ieder weekend naar de stadions te 

begeven. Men kan ervan uitgaan dat de traditionele supporters de voetbalwet wel kennen 

maar de nieuwe supporters kennen deze meestal niet. Bovendien moet er ook rekening 

worden gehouden met het feit dat het reglement van inwendige orde van stadion tot stadion 

verschilt. De bevraagde professionals hebben aangegeven dat ze meer gedragsproblemen 

hebben vastgesteld tijdens de play-offs. Dit punt hebben we echter niet in detail 

geobjectiveerd en moet dus zorgvuldig geïnterpreteerd worden, daar de percepties waarop 

deze vaststelling gebaseerd is, nog verfijnd moeten worden.  

 

5.2 De stewarding in gevaar  

 

Aangezien de play-offs een soort continuïteit van de competitie zijn, hebben de 

veiligheidsverantwoordelijken geen specifiek probleem gehad om het noodzakelijke aantal 

stewards te mobiliseren. Hieromtrent willen we desondanks drie opmerkingen maken. 

 

Ten eerste hebben de veiligheidsverantwoordelijken die de kans hadden hun mening te geven 

over hun taken, de gelegenheid aangegrepen om te herinneren dat ze in sommige gevallen 

steeds meer moeilijkheden hebben om over de noodzakelijke stewards te beschikken. Dit is 

niet direct aan de play-offs te wijten: de problematiek is eigenlijk breder. In sommige clubs 

zou de situatie snel zorgwekkend kunnen worden. In iedere club is er wel een « harde kern » 

onder de stewards die bij iedere match aanwezig is en op wie gerekend mag worden, maar 

veel nieuwe stewards dagen voor enkele wedstrijden op en verdwijnen vervolgens. De 

stewardopleiding is trouwens tamelijk zwaar qua tijdsinvestering als men naar de baten kijkt. 

De vraag inzake het vrijwillig statuut van de stewards stelt zich hier ook want de functie eist 

een grote beschikbaarheid maar biedt weinig compensaties aan. 

 

De tweede opmerking gaat precies over het vrijwillig statuut van de stewards en over het 

risico dat de clubs hiermee lopen. In zijn huidige vorm zorgt de stewarding voor twee 

hoofdproblemen in het Belgisch voetbal.  Ten eerste is het wettelijk verboden voor naamloze 

vennootschappen vrijwilligers aan te werven. Ten tweede is het aantal prestaties voor de 

vrijwilligers op dit moment wettelijk beperkt tot 40 per jaar. Meerdere 

veiligheidsverantwoordelijken zijn trouwens van mening dat het plafond ruim overschreden 

wordt als er rekening wordt gehouden met de wedstrijden van het kampioenschap, van de 

Beker van België, van de eventuele Europese of internationale ontmoetingen, de 

vriendschappelijke wedstrijden, etc. Het bezoek van de sociale inspectie zou dan zware 

consequenties voor de clubs met zich kunnen meebrengen. Hoewel dit punt geen deel uit 

maakt van de objectieven van dit onderzoek, lijkt het ons toch belangrijk de problematiek in 

kaart te brengen, daar ze dringend aangepakt zal moeten worden. 
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Ten laatste, als licht in de duisternis willen we toch verwijzen naar de samenwerking met de 

scholen die in het secundair onderwijs een voorbereidende studie voor veiligheidsberoepen 

ingevoerd hebben en die studenten naar de stadions sturen om daar stage te lopen als steward. 

Voor de clubs zijn deze stagiairs een nieuw reserve die ze in de meeste gevallen positief 

bekijken.  

 

5.3 De play-offs : eerst en vooral een kwestie van organisatie  

 

Bij het begin van de competitie had de eerste vrees omtrent de play-offs vooral betrekking op 

de voorspelling van een toename van risicowedstrijden tussen de beoogde sterkste ploegen. 

(Club Brugge, Anderlecht, Standard, Gent…). Zoals al meerdere malen gezegd, werd het 

aantal risico‟s dit jaar wel degelijk beperkt door de context.  

 

Aangezien de toename van het aantal risicowedstrijden in werkelijkheid niet zo erg was als 

voorzien en de spanning omtrent deze ontmoetingen snel gedood werd door de prestaties van 

Anderlecht aan de leiding van het klassement, hebben de play-offs weinig invloed gehad op 

het aantal incidenten, of op een extra inzet van de politie. Uit een maatschappelijk standpunt 

hebben de play-offs dus weinig impact gehad voor de belastingplichtigen, zoals blijkt uit de 

statistieken die in het volgende hoofdstuk voorgelegd worden. Een paar incidenten hebben 

wel plaatsgevonden – vooral serieuze incidenten na de match Club Brugge - Anderlecht toen 

Anderlecht de titel behaalde op het veld van Club Brugge – maar er zijn geen elementen die 

aantonen dat deze incidenten direct verbonden zijn aan de formule van de play-offs. Deze 

wedstrijd wordt altijd beschouwd als een risicowedstrijd en de omstandigheden waarin de 

wedstrijd plaatsvond waren heel bijzonder (Anderlecht vernedert zijn tegenstander door de 

titel op diens veld te behalen).  

 

Bijgevolg hebben de play-offs geen echt veiligheidsprobleem veroorzaakt maar ze hebben wel 

organisatorische zorgen met zich meegebracht, zowel voor de clubs als voor de politie.  

 

De te korte periode tussen de wedstrijden, vooral tussen het einde van het reguliere seizoen en 

het begin van de play-offs, heeft allerlei spanningen veroorzaakt, niet alleen voor de catering, 

de opkuis, het vervoer of de ticketing, maar ook voor de publieke of private 

veiligheidsactoren. Versterkingsaanvragen, de planning van de inzet, het inwinnen van 

informatie (wat cruciaal is voor een dynamische risicoanalyse): alles is met een zekere spoed 

moeten gebeuren. Op een eerder gemodereerde wijze werd de vrees voor de te korte termijnen 

in de vragenlijsten al aangegeven. 
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De planning van de wedstrijden van de play-offs zal pas enkele dagen vóór het effectief 

begin van deze fase van de competitie bekend zijn. Hoe reageert U hierop ?  

 Politie Clubs 

Met zulke termijn vrees ik dat er organisatorische problemen zullen zijn 

wat de veiligheid betreft 

14 11 

Ik heb geen bijzondere vrees t.o.v. de organisatie van de veiligheid tijdens 

de play-offs 

11 14 

Ik heb hier nog geen mening over  7 6 

 

In verband hiermee willen we verwijzen naar de (door de Minister van Binnenlandse Zaken 

geëiste) voorbereidende vergadering die op de dag van de loting van de play-offs in de 

gebouwen van de Pro League plaatsgevonden heeft, enkele dagen vóór het begin van deze 

play-offs. De meeste deelnemers hebben het initiatief om zo een vergadering met de 

veiligheidsverantwoordelijken en de dossierbeheerders te organiseren positief beoordeeld. De 

volgende punten werden geagendeerd: informatie-uitwisseling over het aantal stewards en 

spotters, prijs van de tickets, reglement van inwendige orde, etc. Dankzij deze vergadering 

hebben de clubs van eenzelfde play-off een gezamenlijke veiligheidsvergadering gehad die 

anders om de twee dagen bilateraal zou hebben moeten gebeuren, wat onhoudbaar zou zijn 

geweest. Alle betrokkenen hebben gepleit voor een “heruitgave” van deze multilaterale 

vergadering tijdens het volgende seizoen.  

 

Om de organisatie van de wedstrijden te vergemakkelijken zou het handig zijn om zoals dit 

jaar de kalender van de televisiezendingen van alle wedstrijden iedere keer onmiddellijk na de 

bekendmaking van de samenstelling van de play-offs vast te leggen. Vanaf dat moment 

zouden de data vast moeten liggen om het werk van de clubs en de politiediensten te 

vergemakkelijken. 

 

5.4 Een analyse van de cijfers ter bevestiging: wat de veiligheid betreft hebben de play-offs 

geen bijzondere problemen veroorzaakt  

 

Om de impact van de competitiehervorming op de veiligheid te evalueren hebben we hier de 

cijfers van de politie-inzet en de statistieken van de incidenten voor iedere wedstrijd van de 

play-offs opgenomen. Deze cijfers hebben we vergeleken met de gegevens van dezelfde 

wedstrijden die tijdens het reguliere seizoen gespeeld werden om na te gaan of de play-offs 

het verwachte effect van een verhoogde politie-inzet hebben veroorzaakt. Ter herinnering: de 

samenstelling van de play-offs was een verrassing vergeleken met de voorspellingen aan het 

begin van het seizoen en er is geen toename van de risicowedstrijden geweest. De gegevens 

en conclusies die hierop volgen moeten dan ook zorgvuldig geïnterpreteerd worden daar ze in 

hun context geplaatst moeten worden. De wedstrijden die gespeeld werden en de inzet die 

toen noodzakelijk was, kunnen niet geïsoleerd bekeken worden. 

 

Er werden 85 wedstrijden tijdens de play-offs gespeeld : 30 in POI, 24 in POII en 4 voor de 

twee finales (tussen de winnaars van de POII poules en dan tussen de winnaar van deze 

wedstrijden en de vierde van de POI). De beschikbare gegevens voor deze verschillende 

wedstrijden hebben we verzameld om ze dan te vergelijken met de beschikbare gegevens van 

dezelfde wedstrijden die tijdens de eerste fase van de competitie gespeeld werden. De analyse 

is natuurlijk ook afhankelijk van de door de lokale politiediensten toegestuurde informatie. 

Tot op heden missen we nog een groot aantal cijfers over de play-offs maar ook over het 

reguliere seizoen, omdat ze aan het IVV nog niet gecommuniceerd werden. Onze analyse is 
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dus gebaseerd op gebrekkige gegevens en de conclusies die we hieruit trekken zullen later aan 

de hand van de volledige gegevenslijst getoetst moeten worden.  

 

Uit de vergelijkende studie van de cijfers van de politie-inzet blijkt dat voor dezelfde 

wedstrijden, de inzet tijdens de play-offs kleiner was dan tijdens het reguliere seizoen. Wat de 

incidenten betreft, is er geen duidelijk verschil tussen het reguliere seizoen en de play-offs. De 

play-offs hebben dus geen impact gehad op de aard of de omvang van de incidenten. 

 

Hieronder bevindt zich een tabel met de gegevens van het reguliere seizoen en van de play-

offs.  De wedstrijden worden per play-off gerangschikt.  

 

Play-off I 

 

WEDSTRIJDEN  Vergelijking van de 

POLITIE-INZET  

Vergelijking van de 

INCIDENTEN 

Thuisploeg Bezoekende 

ploeg 

Reguliere 

competitie 

Play-offs Reguliere 

competitie 

Play-offs 

 

Club Brugge KV Kortrijk 73 88 0 0 

KAA Gent 189 192 1 0 

Anderlecht 240 329 4 5 

STVV 30 155 1 1 

Zulte 

Waregem 

61 79 1 0 

 

KAA Gent Anderlecht 160 160 0 0 

STVV 46 46 0 0 

Zulte 

Waregem 

74 48 1 0 

KV Kortrijk 95 106 0 0 

Club Brugge 241 280 1 0 

 

STVV Club Brugge 118 108 1 1 

Anderlecht 128 129 3 3 

KV Kortrijk 33 35 0 0 

Zulte 

Waregem 

24 35 1 0 

KAA Gent 54 57 0 0 

 

KV Kortrijk KAA Gent 93 45 5 6 

STVV 74 31 8 4 

Zulte 

Waregem 

62 45 9 7 

Club Brugge 59 51 6 7 

Anderlecht 108 52 4 1 

      

Anderlecht Zulte 

Waregem 

69 80 0 0 

Club Brugge 240 227 0 0 
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KV Kortrijk 59 68 0 0 

KAA Gent 131 102 0 0 

STVV 51 110 0 0 

 

Zulte 

Waregem 

STVV 16 16 1 0 

KAA Gent 62 64 1 4 

Club Brugge 71 65 2 5 

Anderlecht 72 69 4 4 

KV Kortrijk 121 101 8 3 

 

Play-off IIA 

 

WEDSTRIJDEN Vergelijking van de 

POLITIE-INZET 

Vergelijking van de 

INCIDENTEN 

Thuisploeg Bezoekende 

ploeg 

Reguliere 

competitie 

Play-offs Reguliere 

competitie 

Play-offs 

 

Cercle 

Brugge 

Westerlo 17 17 0 0 

KV 

Mechelen 

35  0  

Lokeren 18 21 0 0 

 

Lokeren Cercle 

Brugge 

33 21 0 1 

Westerlo 41 9 0 0 

KV 

Mechelen 

53 53 0 5 

 

Westerlo KV 

Mechelen 

16 17 0 0 

Lokeren 11 10 0 0 

Cercle 

Brugge 

9 8 0 0 

 

KV 

Mechelen 

Lokeren 52 52 5 3 

Cercle 

Brugge 

26 33 4 0 

Westerlo 24 31 3 2 

 

Play-off IIB 

 

WEDSTRIJDEN Vergelijking van de 

POLITIE-INZET  

Vergelijking van de 

INCIDENTEN 

Thuisploeg Bezoekende 

ploeg 

Reguliere 

competitie 

Play-offs Reguliere 

competitie 

Play-offs 

 

Racing Genk Standard 

Liège 

113 109 3 1 

Charleroi 37 37 2 0 
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GBA 53 43 0 1 

 

Charleroi GBA 129 73 1 1 

Racing Genk 127 109 0 2 

Standard 

Liège 

187 189 3 2 

 

Standard 

Liège 

Charleroi 174 155 0 2 

GBA 164 133 0 1 

Racing Genk 170 137 3 2 

 

GBA Racing Genk 84 84 1 0 

Standard 

Liège 

97 82 2 1 

Charleroi 38 40 1 0 

 

Finale play-offs 

 

WEDSTRIJDEN Vergelijking van de 

POLITIE-INZET  

Vergelijking van de 

INCIDENTEN 

Thuisploeg Bezoekende 

ploeg 

Reguliere 

competitie 

Play-offs Reguliere 

competitie 

Play-offs 

Westerlo Racing Genk 27 76 1 1 

Racing Genk Westerlo 35 49 0 0 

Racing Genk STVV 69 74 0 1 

STVV Racing Genk 107 119 3 1 

 

 

Aan de hand van deze verschillende tabellen kunnen we een paar vaststellingen doen en 

hoofdzakelijk concluderen als volgt:  

 Op basis van de beschikbare cijfers, als het reguliere seizoen vergeleken wordt met de 

play-offs, merken we dat er tijdens de play-offs in totaal 11 politiemensen bespaard 

werden. Er was dus geen verhoging van de politie-inzet. Achter deze relatieve 

stabiliteit verbergen zich toch soms grote verschillen tussen politiezones. Aan de ene 

kant heeft de Brugse politie (verantwoordelijk voor de door Club en Cercle gespeelde 

matches) 253 extra politiemensen voor de play-offs ingezet (vergeleken met het 

reguliere seizoen) en aan de andere kant heeft de Kortrijkse politie 172 politiemensen 

bespaard alleen voor de wedstrijden die door KV Kortrijk thuis werden gespeeld. De 

inzet is ook tamelijk verminderd bij de politiezones van Zulte Waregem (-27), Luik (-

83), Charleroi (-72) en Lokeren (-44). In de andere gevallen was de inzet ongeveer 

dezelfde voor het reguliere seizoen en de play-offs (lichte variaties);  

 Het gemiddelde aantal politiemensen dat tijdens het seizoen 2008-2009 (75) ingezet 

werd, is relatief hetzelfde als het gemiddelde aantal politiemensen dat tijdens de play-

offs van hetzelfde seizoen ingezet werd (82). De play-offs hebben dus geen gevoelige 

verhoging van de politie-inzet veroorzaakt; 

 Alleen drie wedstrijden hebben een duidelijk verhoging van de politie-inzet 

veroorzaakt, zonder dat men zou kunnen bewijzen dat die te wijten is aan de nieuwe 

formule. Het gaat hier om de finale van de POII tussen Westerlo en Genk, de wedstrijd 
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in POI tussen Club Brugge en STVV, en de wedstrijd voor de tweede plaats in de 

competitie tussen KAA Gent en Club Brugge; 

 De play-offs als zodanig hebben geen verhoging van de incidenten veroorzaakt, 

integendeel, Hier blijkt zelfs dat het aantal incidenten licht gedaald is. Maar we 

kunnen niet bewijzen dat dit te maken heeft met de hervorming.  

 

6. Overkoepelende vraagstukken  
 

De hele problematiek van de veiligheid bij voetbalwedstrijden wordt doorkruist door talrijke 

vragen. Deze vragen hebben niet specifiek betrekking op de wijzigingen die de 

competitiehervorming met zich meegebracht heeft en worden dus in een apart hoofdstuk 

behandeld, onafhankelijk van het kerstvoetbal en de play-offs. Twee van die vragen hebben 

we hier willen bekijken en samenvatten: de samenwerking tussen de veiligheidsactoren en de 

impact van de risicoanalyse op de politie-inzet.  

 

6.1 Samenwerking tussen de veiligheidsactoren en angst voor verandering 

 

Er zijn verschillende actoren die op het gebied van voetbalveiligheid werkzaam zijn: de 

politie, de stewards, de brandweer, eventuele preventiewerkers, etc. In het kader van dit 

onderzoek hebben we twee categorieën actoren met bijzondere aandacht bestudeerd: de politie 

en de stewards (met hun hiërarchisch hoofd: de veiligheidsverantwoordelijke). Deze twee 

categorieën hebben ook de vragenlijsten gekregen waarin enkele vragen over de institutionele 

samenwerking gesteld werden.  

 

Een goede samenwerking tussen de verschillende veiligheidsactoren blijkt van uitermate 

groot belang te zijn, vooral in het kader van het huidige model van gezamenlijk beheer van de 

veiligheid. De resultaten van de vragenlijsten zijn eerder geruststellend. De meeste resultaten 

gaan in de richting van een positieve samenwerking tussen niet alleen de clubs en de politie, 

maar ook tussen de verschillende politiediensten, tussen de lokale en de federale politie en 

tussen de politie en de voetbalcel van de FOD Binnenlandse Zaken. 

 

Hoe evalueert u de samenwerking met … ? 

 Bevraagde politiemensen Bevraagde clubs 

 Goed of 

uitstekend 

Matig Goed of 

uitstekend 

Matig 

De club 24 7 -------------------- -------------------- 

De politie -------------------- -------------------- 32 - 

De andere 

loKale polities  

29 1 -------------------- -------------------- 

De tegenstander 

(op clubniveau) 

-------------------- -------------------- 20 9 

IVV (DAO) 23 8 -------------------- -------------------- 

De Voetbalcel 

van de FODBZ 

27 4 -------------------- -------------------- 

 

Geen echte problemen te noteren dus. Met geen enkele partner werd de samenwerking als 

slecht beoordeeld. Meestal werd ze zelfs goed tot heel goed beschouwd. De politie was 

niettemin een beetje minder positief tegenover de clubs dan omgekeerd, maar de 

samenwerking tussen de politiezones was integendeel beter dan tussen de clubs. De link 
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tussen de lokale partners en tussen de verschillende instellingen blijkt goed te functioneren. 

De samenwerking met de supralokale partners is ook positief. Zowel de federale politie (IVV-

SIF, DAO) als de voetbalcel van de FOD Binnenlandse Zaken hebben de goedkeuring en het 

vertrouwen van de clubs en de lokale politie gewonnen. 

 

De problematiek inzake voetbalveiligheid betreft diverse actoren en de praktische 

maatregelen om deze veiligheid te waarborgen vloeien voort uit de samenwerking tussen 

publieke en private partners. De vermindering van het geweld en de besparingen die gemaakt 

worden op het gebied van politie-inzet zijn te danken aan alle actoren. Deze samenwerking op 

het gebied van veiligheid, vaak (door de clubs) bekeken als een last, speelt een rol in de 

reacties ten opzichte van de competitiehervorming die oorspronkelijk vijandig waren. Nu het 

tijd wordt om het eerste seizoen met de nieuwe competitievorm te evalueren, blijkt dat naast 

de objectieve impact die deze hervorming zou kunnen hebben (gehad) op de veiligheid en de 

handhaving van de openbare orde, er ook meer subjectieve factoren een rol hebben gespeeld. 

We hebben het hier over de angst voor verandering, die we al verschillende keer vernoemd 

hebben. Om het meeste slaagkansen te hebben om het succes en de aanvaarding van de 

hervorming te waarborgen, moeten alle betrokkene actoren (namelijk de publieke en private 

verantwoordelijken inzake veiligheid) bij het begin van het veranderingsproces betrokken 

worden. Emotionele reacties en weerstand vinden vaak plaats bij een verandering. Dit 

fenomeen heeft waarschijnlijk een belangrijke rol gespeeld in de sceptische benadering van de 

nieuwigheden. Als er in de komende jaren nieuwe hervormingen gepland worden, zou het 

nuttig zijn alle betrokkene sectoren te betrekken in het besluitvormingsproces. 

 

6.2 (Dynamische?) risico analyse en politie-inzet 

 

Zelfs als we de impact van de competitiehervorming op de veiligheid en vooral op de politie-

inzet hebben proberen te evalueren, mogen we niet vergeten dat de hervorming niet bepalend 

mag zijn voor de inzet. De eerste factor die het niveau van politie-inzet zal bepalen, is eerder 

de risicoanalyse. De risicoanalyse is ook belangrijk daar ze bepalend is voor de classificatie 

van een wedstrijd in termen van risicograad. De risicograad beïnvloedt het aantal uren dat 

door de politie gepresteerd wordt en in fine de totale kosten die door de belastingsplichtigen 

gedragen worden. Zelfs als er dit jaar een duidelijke grotere inzet van de politie zou zijn 

geweest, zou dit niet uitsluitend aan de hervorming te wijten geweest zijn. 

 

Deze risicoanalyse wordt theoretisch gebaseerd op een aantal criteria, die vermeld zijn in de 

omzendbrief OOP38 van 24 oktober 2002 betreffende de efficiënte inzet van de ordediensten 

naar aanleiding van voetbalwedstrijden en betreffende de informatiehuishouding en de taken 

van de spotters. In verband hiermee hebben we willen nagaan welke de criteria waren in de 

risicoanalyse die door de politiediensten en veiligheidsverantwoordelijken als belangrijkste 

beschouwd worden. Voor beide categorieën kwamen de drie zelfde criteria naar voor: de 

informatieverzameling, de historiek van de problemen tussen supporters van de spelende 

ploegen en de ervaring opgedaan tijdens de afgelopen seizoenen. De andere criteria werden 

ook op een gelijkaardige manier gerangschikt. De prioriteiten van de enen en de anderen zijn 

ongeveer dezelfde.  
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Rangschik de criteria die volgens u de classificatie van de wedstrijden op een risicoschaal 

bepalen, van het belangrijkste (1) naar het minst belangrijk (7),  

 Politie Club 

De informatieverzameling  1 3 

De problemen in het verleden tussen de supporters van beide ploegen  2 1 

Het sportief belang van de wedstrijd 4 5 

De ligging van het stadion 6 6 

Het tijdstip van de wedstrijd 7 7 

De infrastructuur van het stadion 5 4 

De gewoonten en de ervaringen van de vorige seizoenen 3 2 

 

De voetbalwet en de strikte uitvoering ervan is voor de politiemensen en de 

veiligheidsverantwoordelijken de beste manier om het risico van gewelddadige incidenten te 

verminderen. Meer dan de afschrikkende aanwezigheid van de politie, de camerabewaking of 

de ontwikkeling van sociaal-preventieve projecten, is de voetbalwet de beste tool en de meest 

efficiënte waarborg voor het veilig maken van de stadions. Geldboetes en stadionverboden 

zijn wel aanwezig in de voetbalwet maar ze kunnen uitsluitend adequaat toegepast worden als 

de politie een dynamische en relevante risicoanalyse maakt. De dag van vandaag hebben de 

politiediensten de dure en onbevredigende strategie van veldbezetting laten vallen. Het belang 

van een dynamische analyse kan niet meer betwijfeld worden. Er zijn trouwens nog talrijke 

factoren die naast de reeds genoemde factoren zouden kunnen worden gebruikt om de risico‟s 

van een ontmoeting te evalueren
9
. Hoewel het nut van zo‟n analyse algemeen aanvaard is, 

blijft het moeilijk ze te verwerken in de werkelijkheid. Zoals in het bijgevoegde schema is 

geïllustreerd, is het mogelijk een diagnose te stellen op basis van de criteria die het risico 

bepalen, maar de manier waarop de diagnose verwerkt zal worden, zal van zone tot zone 

verschillen. Een risico dat als “midden” ingeschat wordt, zal niet per se leiden tot eenzelfde 

(kwantitatieve) inzet. Het is inderdaad mogelijk een uitgewerkte beredenering te houden, alle 

elementen in beschouwing te nemen, tot een gelijkaardige conclusie te komen wat de 

risicograad betreft, en toch voor een heel andere inzet op het terrein te kiezen. Het deficiet 

bevindt zich hier op het niveau van de formule.  In buitenlandse kampioenschappen werden al 

testen uitgevoerd om een formule te definiëren die rekening houdt met een vast aantal en een 

variabel aantal gewogen criteria, maar tevergeefs. En zelfs als zo‟n formule zou bestaan, is het 

een uitdaging om deze te laten aanvaarden door de professionelen op het terrein. 

 

Dit proces van risicoanalyse blijft niettemin een sluitsteen voor een optimale inzet van de 

politiediensten en de waarborg van een maximale veiligheid tegen een minimale prijs. Welke 

competitieformules of -hervormingen ook gekozen worden, het component veiligheid moet de 

bezorgdheid van allen blijven.  

 

7. Conclusies 
 

Deze studie gaat over de evaluatie van de impact van de hervorming van de voetbalcompetitie 

van eerste klasse op de veiligheid. Deze impact werd op twee criteria bestudeerd: de 

incidenten en de politie-inzet. Onze aandacht ging uit naar twee tijdstippen van het 

kampioenschap: het kerstvoetbal en de play-offs. Dit zijn trouwens de twee nieuwe elementen 

                                                 
9
 Vanaf volgend jaar zal deze bedenking leiden tot een wetenschappelijke studie in het kader van de door de 

FOD Binnenlandse Zaken gelanceerde projectoproep voor het academiejaar 2010-2011. 
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van de hervorming. In onze analyse hebben we ook een paar overkoepelende vragen bekeken, 

die de hele problematiek doorlopen. 

 

Onze conclusies kunnen we in zeven punten samenvatten. 

 

1. De competitie 2009-2010 is niet gepaard gegaan met een significante verhoging van 

het aantal incidenten. Bovendien hebben het kerstvoetbal en de play-offs geen extra 

incidenten veroorzaakt. Ondanks de oorspronkelijke vrees ten opzichte van een 

verwachte toename van het aantal risicowedstrijden heeft de hervorming geen impact 

gehad betreffende de incidenten. 

 

2. De nieuwe competitieformule en vooral de play-offs lieten verwachten dat het aantal 

wedstrijden tussen clubs met een risico-aanhang zou toenemen. Het mogelijke gevolg 

daarvan was een toename van de politie-inzet aangezien een vermeerdering van 

risico‟s een verhoging van de mobilisatie van de politiediensten met zich meebrengt. 

Maar dit is niet gebeurd. Verder is het totaal aantal wedstrijden over het hele seizoen 

door de hervorming met 21 wedstrijden verminderd. De politiefactuur is dus indirect 

goedkoper geworden. De juiste schatting van de kosten van de hervorming blijft 

niettemin ingewikkeld. Wat we wel kunnen vermoeden, is dat er waarschijnlijk geen 

meerkosten zullen zijn nu er minder wedstrijden gespeeld worden en de politie-inzet 

niet groter is.  

 

3. Alle conclusies die aan het einde van dit seizoen getrokken werden, moeten 

nauwkeurig in hun context geplaatst worden. De sportieve resultaten waren 

onverwacht (en een voordeel voor de veiligheid). Een andere configuratie, vooral in de 

play-offs, zou totaal andere gevolgen kunnen hebben gehad, zowel qua incidenten als 

wat de inzet van de politiediensten betreft. Het zou riskant zijn nu tot de conclusie te 

komen dat de impact van de hervorming neutraal is, vooral als deze conclusie gebruikt 

zou worden voor de komende seizoenen. 

 

4. Met het kerstvoetbal hebben talrijke politiediensten en/of clubs onder organisatorische 

druk moeten werken. Vooral de politie heeft laten weten dat ze in die periode 

bijkomende taken moest invullen (specifieke taken) en dat ze alles met minder mensen 

moest beheren (vakantie). Er was niettemin geen impact op de incidenten. Alle 

wedstrijden hebben in normale veiligheidsomstandigheden plaats kunnen vinden. 

Dankzij een goed bedacht beheer van de kalender (geen risicowedstrijden in het 

programma) hebben er zich geen problemen voorgedaan. In deze omstandigheden 

werden de wedstrijden die met kerst gespeeld werden als klassieke 

competitiespeeldagen beschouwd.  

 

5. Behalve voor de laatste wedstrijd tussen Club Brugge en Anderlecht (serieuse 

incidenten maar deze waren niet aan de hervorming gelinkt), hebben de play-offs in 

een normale sfeer plaatsgevonden. Er was geen sprake van extra incidenten noch van 

toename van de politie-inzet. Zoals het kerstvoetbal hebben de play-offs eerder 

organisatorische problemen veroorzaakt, voornamelijk vanwege de te korte termijnen 

tussen het einde van het reguliere seizoen en het begin van de tweede fase van het 

kampioenschap. Zowel de clubs als de politiediensten hebben met deze 

organisatorische moeilijkheden te kampen gehad. Verder hebben de getroffen actoren 

de kalmte rond de play-offs toegeschreven aan de demotivatie en het gebrek aan passie 

van vele supporters.  
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6. Ongeacht het feit dat de competitiehervorming geen negatieve impact heeft gehad, 

waren de veiligheidsactoren eerder negatief ten opzichte van de nieuwe elementen van 

de competitie. Hun houding motiveren ze hoofdzakelijk door de organisatorische 

problemen die ze tegengekomen zijn. Volgend jaar zou het niettemin beter moeten 

gaan dankzij de verlenging van de termijn tussen het einde van het reguliere seizoen 

en het begin van de play-offs.  Tussen die twee fases en net na de bekendmaking van 

de samenstelling van de play-offs  was het dit jaar bijzonder nuttig een voorbereidende 

veiligheidsvergadering met alle politiezones en clubs te organiseren. Zo‟n vergadering 

moet volgend jaar zeker opnieuw gehouden worden. Een ander belangrijk punt dat op 

organisatorisch vlak echt gewaardeerd werd, was dat de definitieve kalender van de 

televisie-uitzendingen voor de play-offs direct bekend was. 

 

7. Naast de impact van de hervorming dient men ook grondig na te denken over het 

proces van risicoanalyse dat de politie-inzet zou moeten bepalen. Deze analyse leidt 

inderdaad tot de rangschikking van de wedstrijden op een risicoschaal die de politie 

dan in staat stelt om een differentiële aanpak te plannen met een aantal uren en een 

inzet die kwantitatief en kwalitatief adequaat is. We hebben wel de nadruk gelegd op 

de moeilijkheid die gepaard gaat met het gebrek aan transpositie of linken tussen de 

inschatting van het risico en het becijferen van de politie-inzet. 
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Bijlagen 

 

Bijlage 1: Schema risicoanalyse  

Bijlage 2: Vragenlijsten „club‟ en „politie‟ 
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Bijlage 1 

 

Dit schema weerspiegelt de complexiteit van de risicoanalyse. 

Als er dan al criteria zijn die de risicoanalyse bepalen (OOP38), en die geanalyseerd kunnen 

worden om een diagnose te stellen, bestaat er geen formule die de verwerking naar een juiste 

inzet mogelijk maakt zonder discussie (schema 1). 

Twee individuen kunnen eenzelfde middenrisico diagnose stellen en toch voor twee helemaal 

verschillende opties van inzet kiezen.  

De oplossing ligt waarschijnlijk in een formule die deze verwerking zou ondersteunen 

(schema 2). 

 

 

Critères 

de détermination

du risque

Collecte informations

Passé contentieux

Enjeu sportif

Heure/ Date

Emplacement stade

(…)

Diagnostic de risque

Risque faible

Risque moyen

Risque élevé

Choix d’un 

déploiement

Ressources internes

Appel externe

Importance de 

la mobilisation

Modélisation?

FORMULE?

OPPORTUNITE – REALISME ?

Quelle marge de manœuvre?

Quel degré d’adaptation?

Calculer le déploiement ?

BASE + (critères pondérés) = DEPLOIEMENT

Type 

d’emplacement 

du stade

Nature des 

renseignements 

d’avant-match

Moment 

dans 

la semaine

Niveau 

historique 

de conflits

Degré

d’enjeu
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Bijlage 2 : vragenlijst t.a.v. de clubs en de politiediensten 

 

Deze vragenlijst kadert binnen een onderzoeksproject gefinancierd door de Pro League in 

samenwerking met de Voetbalcel van de FOD Binnenlandse Zaken. De studie betreft de 

evaluatie van de invloed van de competitiehervorming (eerste klasse) op de veiligheid bij 

voetbalwedstrijden. De vragenlijst bevat 24 vragen. Enkele minuten volstaan om te 

antwoorden. Binnen een paar weken zal u ook uitgenodigd worden om deel te nemen aan een 

rondetafel die in uw stad met andere stakeholders plaats zal vinden. We brengen u op de 

hoogte van de eerste resultaten en zullen daar de open discussie voortzetten. Alvast bedankt 

voor uw medewerking ! 

 

 

Persoonlijke gegevens 

 

V1 : Uw club ? 

 

o Anderlecht 

o Club Brugge 

o KAA Gent 

o Zulte-Waregem 

o Germinal Beerschot Antwerpen 

o Sint-Truiden 

o KV Kortrijk 

o Standard de Liège 

o KV Mechelen 

o KRC Genk 

o Westerlo 

o Cercle Brugge 

o Sporting Charleroi 

o Roeselaere 

o Lokeren OV 

 

V2 : Uw graad in de politie ? 

 

o INP 

o INPP 

o CP 

 

V3 : Kan u uw functie in een paar woorden beschrijven ? 

 

V4 : Bent u de dossierbeheerder voor de voetbalwedstrijden die in uw politiezone gespeeld 

worden ? 

 

o Ja 

o Nee  

 

V5 : Sedert wanneer bent u bezig met de veiligheid bij voetbalwedstrijden ? 

 

o Minder dan één jaar 

o Meer dan één jaar 
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o Meer dan drie jaar 

o Meer dan tien jaar 

o Meer dan twintig jaar 

 

V6 : Kunt u in % uw werktijd mbt de veiligheid bij voetbalwedstrijden evalueren ? 

 

o < 25 % 

o 25-75 % 

o > 75 % 

 

Een paar vragen over het kerstvoetbal 

Opgelet, deze vragen betreffen alleen de wedstrijden van eerste klasse (20
e
 en 21

e
 

speeldag) 

 

V7 : Voor de kerstperiode: wat was uw houding ten aanzien van het nieuwe kerstvoetbal 

tijdens de competitie ? 

 

o Helemaal mee eens 

o Mee eens 

o Noch mee eens noch mee oneens 

o Oneens 

o Helemaal oneens 

 

V8 : Na de kerstperiode, wat is uw persoonlijke conclusie tav de wedstrijden die tijdens de 

kerstvakantie werden gespeeld ? 

 

o Zeer positief 

o Positief 

o Neutraal 

o Negatief 

o Zeer negatief 

 

V9 : Hoe moeilijk was het om het nodige personeel samen te brengen om de veiligheid tijdens 

het kerstvoetbal te garanderen ? 

 

o Totaal niet moeilijk 

o Kleine moeite 

o Redelijk moeilijk 

o Zeer moeilijk 

 

V10 : Met welke voorstel bent u het meest eens (één antwoord) ? 

 

o Wegens de aanvullende taken voor de politie in deze periode is het kerstvoetbal een echte 

hersenbreker wat de handhaving van de openbare orde betreft 

o De ordehandhaving tijdens de kerstperiode kan beheerd worden met een goede 

wedstrijdkalender en als er geen risicowedstrijd in deze periode wordt gepland 

o Na deze eerste ervaring blijkt dat het kerstvoetbal uiteindelijk niet moeilijker te beheren is 

dan een andere wedstrijd 

o Het kerstvoetbal is een goed initiatief en ik heb geen vrees voor de volgende seizoen 
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V11 : Het gedrag van de supporters tijdens het kerstvoetbal was… 

 

o Eerder beter als tijdens de rest van het jaar 

o Min of meer hetzelfde als tijdens de rest van het jaar 

o Eerder slechter dan tijdens de rest van het jaar 

 

Een paar vragen met het oog op de play-offs 

 

V12 : Vreest u een verhoging van de incidenten tijdens de play-offs ? 

 

o Ja, het risico is hoog 

o Ja, dat is mogelijk 

o Nee, niet in het bijzonder 

o Absoluut niet 

 

V13 : De kalender van de playoffs zal maar een paar dagen vóór het begin van deze 

competitiefase bepaald worden. Wat is uw mening erover ? 

 

o Wegens die termijn vrees ik problemen wat de organisatie van de veiligheid betreft 

o Ik heb geen bijzonder vrees tav de organisatie van de veiligheid tijdens de playoffs 

o Ik heb nog geen mening 

 

V14 : Hebt u opmerkingen tav de invloed van de playoffs op de veiligheid ? 

 

Een paar vragen over de veiligheid in het algemeen 

 

V15 : Hoe evalueert u in het algemeen de samenwerking met de club mbt het 

veiligheidsthema ? 

 

o Uitstekend 

o Goed 

o Middelmatig 

o Slecht 

o Zeer slecht 

 

V16 : Hoe evalueert u de communicatie met de club mbt het veiligheidsthema ? 

 

o Uitstekend 

o Goed 

o Middelmatig 

o Slecht 

o Zeer slecht 

 

V17 : Hoe evalueert u in het algemeen de samenwerking met de lokale politie voor de 

uitwedstrijden ? 

 

o Uitstekend 

o Goed 

o Middelmatig 

o Slecht 
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o Zeer slecht 

o Dat hangt af van de clubs : verduidelijken… 

 

V18 : In welke mate bent u akkoord met de risico-indeling van de supporters van uw ploeg ?  

 

o Helemaal mee eens 

o Mee eens 

o Noch mee eens noch mee oneens 

o Oneens 

o Helemaal oneens 

 

V19 : Ziehier een aantal criteria die de klassificatie van een wedstrijd op een risicoschaal 

kunnen bepalen. Kunt u ze rangschikken van 1 tot 7, van het belangrijkste tot het minst 

belangrijke ? 

 

De infoverzameling tijdens de week voor de wedstrijd  

De historiek van de conflicten tussen de supportersgroepen  

De sportieve inzet van de wedstrijd  

De plaats van de stadion  

De dag en het tijdstip van de wedstrijd  

De infrastructuur van het stadion  

De ervaringen van de vorige seizoenen  

Andere criteria : welke ?…  

 

V20 : Is de verantwoordelijke voor de ordehandhaving altijd dezelfde voor de thuismatchen ? 

 

o Ja 

o Nee  Hoe wordt hij aangesteld ? 

 

V21 : Hoe evalueert u de samenwerking met IVV ? 

 

o Uitstekend 

o Goed 

o Middelmatig 

o Slecht 

o Zeer slecht 

 

V22 : Hoe evalueert u de samenwerking met de Voetbalcel van de FOD Binnenlandse 

Zaken ? 

 

o Uitstekend 

o Goed 

o Middelmatig 

o Slecht 

o Zeer slecht 

 

V23 : Met welke voorstel bent u het meest eens (één antwoord) ? De beste oplossing om het 

risico op gewelddadige incidenten te verminderen is … 

 

o efficient en voldoend politie in te zetten 
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o de voetbalwet strikt toe te passen om de risicosupporters buiten het stadion te houden 

o Camerabewaking binnen en buiten het stadion te verbeteren/ ontwikkelen  

o Projecten zoals fancoaching te ontwikkelen 

o Anders : verduidelijken… 

 

V24 : Hoe moeilijk hebt u het om het nodige personeel samen te krijgen om de veiligheid 

buiten de periode van het kerstvoetbal te garanderen ? 

 

o Totaal niet moeilijk 

o Kleine moeite 

o Redelijk moeilijk 

o Zeer moeilijk 

___________________________________________________________________________ 

 

Deze vragenlijst kadert binnen een onderzoeksproject gefinancierd door de Pro League in 

samenwerking met de Voetbalcel van de FOD Binnenlandse Zaken. De studie betreft de 

evaluatie van de invloed van de competitiehervorming (eerste klasse) op de veiligheid bij 

voetbalwedstrijden. De vragenlijst bevat 20 vragen. Enkele minuten volstaan om te 

antwoorden. Binnen een paar weken zult u ook uitgenodigd worden om deel te nemen aan een 

rondetafel die in uw stad met andere stakeholders plaats zal vinden. We zullen u op de hoogte 

van de eerste resultaten brengen en de open discussie voortzetten. Alvast bedankt voor uw 

medewerking! 

 

Persoonlijke gegevens 

 

V1: Welk is uw club? 

 

o Anderlecht 

o Club Brugge 

o KAA Gent 

o Zulte-Waregem 

o Germinal Beerschot Antwerpen 

o Sint-Truiden 

o KV Kortrijk 

o Standard de Liège 

o KV Mechelen 

o KRC Genk 

o Westerlo 

o Cercle Brugge 

o Sporting Charleroi 

o Roeselaere 

o Lokeren OV 

 

V2: Wat is uw functie in de club? 

 

o Veiligheidsverantwoordelijke 

o Steward 

o Andere: welke? … 
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 V3: Sedert wanneer houdt u zich bezig met de veiligheid binnen de club? 

 

o Minder dan één jaar 

o Meer dan één jaar 

o Meer dan drie jaar 

o Meer dan tien jaar 

o Meer dan twintig jaar 

 

V4: Wat is uw status in de club? 

 

o Voltijds 

o Deeltijds 

o Andere 

 

V5: Wat is het voorziene gemiddelde budget om de veiligheid van de thuismatchen te 

waarborgen? Kunt u een zoveel mogelijk gedetailleerd overzicht geven? 

 

Een paar vragen over het kerstvoetbal 

Opgelet: deze vragen betreffen uitsluitend de wedstrijden van eerste klasse (20
e
 en 21

e
 

speeldag) 

 

V6: Vóór de kerstperiode: wat was uw houding t.o.v. het nieuwe kerstvoetbal tijdens de 

competitie? 

 

o Helemaal mee eens 

o Mee eens 

o Noch mee eens noch mee oneens 

o Oneens 

o Helemaal oneens 

 

V7: Na de kerstperiode, wat is uw persoonlijke conclusie t.o.v. de wedstrijden die tijdens de 

kerstvakantie gespeeld werden? 

 

o Zeer positief 

o Positief 

o Neutraal 

o Negatief 

o Zeer negatief  

 

V8: Hoe moeilijk was het om het nodige personeel (stewards) samen te brengen om de 

veiligheid tijdens het kerstvoetbal te waarborgen? 

 

o Totaal niet moeilijk 

o Kleine moeite 

o Redelijk moeilijk 

o Zeer moeilijk 

 

V9 : Met welk voorstel bent u het meest eens (één antwoord)? 
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o Het is altijd moeilijk het nodige aantal stewards samen te brengen tijdens het kerstvoetbal 

net als tijdens de rest van het seizoen 

o Het nodige aantal stewards kan even gemakkelijk samengebracht worden tijdens het 

kerstvoetbal als tijdens de rest van het seizoen 

o Het nodige aantal stewards werd gemakkelijker samengebracht tijdens het kerstvoetbal 

dan tijdens de rest van het seizoen 

o Het nodige aantal stewards werd moeilijker samengebracht tijdens het kerstvoetbal dan 

tijdens de rest van het seizoen 

 

V10 : Het gedrag van de supporters tijdens het kerstvoetbal was… 

 

o Eerder beter als tijdens de rest van het jaar 

o Min of meer hetzelfde als tijdens de rest van het jaar 

o Eerder slechter als tijdens de rest van het jaar 

 

Een paar vragen met het oog op de play-offs 

 

V11 : Vreest u een verhoging van de incidenten tijdens de play-offs ? 

 

o Ja, het risico is hoog 

o Ja, dat is mogelijk 

o Nee, niet in het bijzonder 

o Absoluut niet 

 

V12 : De kalender van de playoffs zal maar een paar dagen voor het begin van deze 

competitiefase bepaald worden. Wat is uw mening daarover? 

 

o Wegens die termijn vrees ik problemen wat de organisatie van de veiligheid betreft 

o Ik heb geen bijzonder vrees tav de organisatie van de veiligheid tijdens de playoffs 

o Ik heb nog geen mening 

 

V13 : Heeft u opmerkingen mbt de invloed van de playoffs op de veiligheid ?  

 

Een paar vragen over de veiligheid in het algemeen 

 

V14 : Hoe evalueert u in het algemeen de samenwerking met de politie mbt het 

veiligheidsthema ? 

 

o Uitstekend 

o Goed 

o Middelmatig 

o Slecht 

o Zeer slecht 

 

V15 : Hoe evalueert u de communicatie met de politie mbt het veiligheidsthema ? 

 

o Uitstekend 

o Goed 

o Middelmatig 

o Slecht 
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o Zeer slecht 

 

V16 : Hoe evalueert u in het algemeen de samenwerking met de thuisclub bij uitwedstrijden ? 

 

o Uitstekend 

o Goed 

o Middelmatig 

o Slecht 

o Zeer slecht 

o Dat hangt af van de clubs : verduidelijken… 

 

V17 : In welke mate bent u akkoord met de risico-indeling van de supporters van uw ploeg?  

 

o Helemaal mee eens 

o Mee eens 

o Noch mee eens noch mee oneens 

o Oneens 

o Helemaal oneens 

 

V18 : Ziehier een aantal criteria die de klassificatie van een wedstrijd op een risicoschaal 

kunnen bepalen. Kunt u ze rangschikken van 1 tot 7, van het belangrijkste tot het minst 

belangrijke ? 

 

De infoverzameling tijdens de week voor de wedstrijd  

De historiek van de conflicten tussen de supportersgroepen  

De sportieve inzet van de wedstrijd  

De plaats van de stadion  

De dag en het tijdstip van de wedstrijd  

De infrastructuur van het stadion  

De ervaringen van de vorige seizoenen  

Andere criteria : welke ?…  

 

V19 : Met welke voorstel bent u het meest eens (één antwoord) ? De beste oplossing om het 

risico op gewelddadige incidenten te verminderen is … 

 

o efficient en voldoend politie in te zetten 

o de voetbalwet strikt toe te passen om de risicosupporters buiten het stadion te houden 

o Camerabewaking binnen en buiten het stadion te verbeteren/ ontwikkelen  

o Projecten zoals fancoaching te ontwikkelen 

o Anders : verduidelijken… 

 

V20 : Hoe moeilijk hebt u het om het nodige personeel samen te krijgen om de veiligheid 

buiten de periode van het kerstvoetbal te garanderen ? 

 

o Totaal niet moeilijk 

o Kleine moeite 

o Redelijk moeilijk 

o Zeer moeilijk 

 


